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 SLOVENSKÉHO SYNDIKÁTU NOVINÁROV

Ceny a prémie Literárneho fondu
Slovo editora

To je stároèiami overený fakt. Správne
rozhodnutia umo�òujú o�ivenie a smerovanie.

V ka�dom prípade tomu majú
predchádza� reálne a objektívne
informácie, umo�òujúce vyjadri�
sa všetkým stranám a nadväzu−
júca diskusia. Najprv v rámci ko−
munity. Preto sa Redakèná rada
èasopisu FÓRUM rozhodla neza−
radi� niektoré záva�né, no kontro−

verzné príspevky do verejne prístupného vyda−
nia èasopisu. Z týchto príspevkov sme vytvorili
prílohu urèenú iba èlenom Slovenského syndi−
kátu novinárov. Dáva im priestor. Aby disku−
tovali. Aby si sami, po zvá�ení poskytnutých
informácií, vytvorili vlastný názor. Oèakávam,
�e sa oò podelia aj s redakciou nášho èasopisu.

Zostáva mi iba za�ela� vám všetkým priaz−
nivý vietor do myšlienkových pochodov. Aby
sme mohli po dovolenkovej sezóne informova�
aj širokú verejnos�. Preto�e náš èasopis má
svojho adresáta. Je ním ka�dý novinár a ka�dý
fanúšik médií a �urnalistiky. Nielen èlen SSN.

editor

ivot je sínusoida. Vzostupy striedajú pády.�

Soòa Ludvighová
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Jubilejný rok
Literárny fond u� 60 rokov podporuje tvorivú
èinnos� v oblasti slovesnej, divadla, filmu,
rozhlasu,televízie,zábavnéhoumenia,video−
tvorby aj poèítaèových programov. V jubilej−
nom roku ude¾oval výroèné ceny a prémie
spomedzi 206 príspevkov od 92 novinárov.

Desa�èlenná porota (predseda F. Tisoviè,
èlenovia: F. Bartko, V. Dobroviè, G. Horeèná,
M. Koš�álová, I. Podstupka, K. Škvarková,
V.Šmihula,M.�ilková,K.Grosmannová)kon−
štatovala, �e kvantita príspevkov bola pribli�−
ne na úrovni predchádzajúceho roka. Niektorí
autori precenili svoje schopnosti. Napríklad
aj takéto vety sme si mohli preèíta� v èlánku
jednej zo sú�a�iacich: „

“ To však bola výnimka…
Potešila roky trvajúca kvalita rozhlasových

príspevkov v kategórii spravodajstvo aj publi−
cistika. Je to však iba chvála autorov z rôz−
nych redakcií Slovenského rozhlasu. Iné rádiá
sa toti� o ocenenia neuchádzali. A koneène
siahlo na najvyššiu métu – Cenu LF aj agen−
túrnespravodajstvo.Charakteristicképreten−
to roèník bolo aj to, �e hoci porota neudelila
vo všetkých kategóriách ceny, rozhodova�
oprémiáchbolove¾mi�a�ké.Ašpirantovtoti�
bolo ve¾a. A èo sa zopakovalo z minulosti?
Nu�, niektorí novinári nevedia napoèíta� do

Rozmýš¾am, ako za−
èa�, èo napísa�. �a�ko, pre�a�ko sa mi píše ten−
to èlánok. Tento èlánok je asi najdlhší, èo som
kedy napísala...

troch, posielali opä� väèšie mno�stvo prác.
Preèo by porota mala zápasi� s tým, ktoré sú,
povedzme, z piatich poslaných tri najvydare−
nejšie, ak to ani sám autor nevie? A opä� sa
našli aj takí, ktorí so svojimi príspevkami
netrafili do správnej kategórie...

za novinársku tvorbu
v roku 2013 získali v kategórii:

Ján Dzúr z èasopisu

¼ubica Hargašová z Rádia Slovensko, RTVS

Lucia Virostková z Rádia Slovensko, RTVS

kolektív domáceho spravodajstva SITA

za novinársku tvorbu v roku 2013
získali 25 novinári:

Milan Èupka, Andrej Barát –
, Marián Šimo –
, Galina Lišháková−Cvrkalová – ,

Dan Himiè, �ivot, Jozef Sedlák – .
Ivica

Ruttkayová, RTVS, Rádio Devín, Eva Gerge−
lyová, RTVS, Rádio Slovensko, Jaroslav Rozsí−
val, RTVS, Rádio Devín, Barbora Kalinová,
RTVS, Slovenský rozhlas.

Pavol Fejér, Reportéri,
RTVS,STV,KatarínaZaèková,Reportéri,RTVS,
STV, Peter Navrátil, RTVS, STV, Ivan Brada,
Medzinárodná blamá�, Reportéri, RTVS, STV.

Jaroslav Vrábe¾ (spoluautorka
Katarína Gécziová), Košický Korzár

Elena
Koritšánska, RTVS, �urnál Rádia Regina, He−
lena Kanderková, RTVS, Rádio�urnál, Tatiana
Šušková, RTVS, Rádio Regina, Miroslava Ábe−
lová, Rádio�urnál, RTVS Rádio Slovensko.

Marek Vnenèák, TV Markíza, Ján Maloch,
TV Markíza, Richard Bolješik, TV JOJ

Mária
Candráková, , Michal Svítok, TASR.

Publicistika (tlaè a internetové médiá)

Publicistika (rozhlas)

Spravodajstvo (rozhlas)

Spravodajstvo (spravodajské agentúry)

Kategória publicistika

Kategória publicistika

Kategória televízia:

Kategória spravodajstvo
:

Kategória spravodajstvo :

Kategória spravodajstvo :

Kategória novinárska fotografia:

Šarm

Pravda,
Víkend RUN – the world ma−
gazine Šarm

Pravda

Plus 7 dní

predsedníèka Výboru sekcie pre �urnalistiku
a novinársku fotografiu LF

(tlaè, internetové
médiá):

(rozhlas):

(tlaè, interneto−
vé médiá)

(rozhlas)

(televízia)

Klára Grosmannová

Výroènú cenu

Prémie

Jedna zo štyroch laureátov Výroènej ceny LF
za novinársku tvorbu v roku 2013 ¼ubica
Hargašová preberá ocenenie z rúk riadite¾a
Literárneho fondu Ladislava Serdahélyho.
Foto Peter Procházka
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           SI...
Editoriál Na sneme aj 

po sneme
str. 5. – 11.

Perom eléva
str. 13. Zo sveta médií

str. 15.

d 12. snemu Sloven-
ského syndikátu novi-
nárov (21. novembra 

2015) uplynul už mesiac. 
Tento medzník jasne uká-
zal, akým smerom sa má 
naša organizácia uberať 
a čo musíme pre to urobiť.
Prvé moje kroky smerujú k napĺňaniu cieľa, 
ktorým je udržanie majetku Slovenského 
syndikátu novinárov a podniknutie určitých 
úkonov, na odvrátenie reálneho nebezpečen-
stva plynúceho z uzatvárania nevýhodných 
zmlúv v minulosti. Snahu zvrátiť pád pritom 
prezentovala skupinka ľudí už pred dvoma 
rokmi, až 12. snem však poskytol priestor na 
to, aby sme mohli tieto kroky dotiahnuť do 
konca. 
Nastavenie nových princípov a systému ria-
denia našej organizácie prišlo možno o niečo 
neskôr ako by bolo potrebné, zato však s ne-
zlomnou vôľou dať Slovenskému syndikátu 
novinárov druhú šancu. Dnes môžeme pove-
dať, že riadiace orgány opäť podliehajú člen-
skej základni a kontrola je naozaj účinná. 
Určite nepadnem do noty všetkým našim 
členom, chcem však za pomoci zvolených zá-
stupcov v predstavenstve a kontrolnej rade 
podniknúť všetko pre to, aby boli právne 
a finančne čo najskôr ukončené všetky súd-
ne spory, týkajúce sa majetku Slovenského 
syndikátu novinárov – predovšetkým Domu 
novinárov. Reálneho majetku, ktorý môže 
a mal by prinášať osoh všetkým členom 
organizácie.
Už dnes máme za sebou niekoľko stretnutí 
so záujemcami o prenájom voľných priesto-
rov, konkrétne črty majú aj modernejšie 
tlačové konferencie, ktoré by mali osloviť aj 
najnáročnejších záujemcov. Potrebu investí-
cií do lepšej vybavenosti priestorov kompen-
zujem vlastnými prostriedkami a ochotou 
novinárskej obce podieľať sa na niečom 
novom, čo by sa priblížilo k štandardom 21. 
storočia. 
V budove Domu novinárov sa aktuálne 
učí, v ústrety sme vyšli Akadémii médií a jej 
študentom, ktorí spoločne s nami čakajú na 
vstup nového strategického investora. Nič 
pritom nezatajujeme, s každým rokujeme na 
rovinu. Informácie chceme poskytnúť každé-
mu členovi SSN. Zároveň však prosíme o tr-
pezlivosť, je pred nami ešte veľmi veľa práce.

Daniel Modrovský
predseda SSN

Vyhrňme si rukávy
O

Delegáti 12. snemu Slovenského syndikátu novinárov (SSN) sa 21. novembra 2015 
zaoberali v Bratislave vážnymi ekonomickými problémami stavovskej organizá-
cie a zvolili nové orgány. Schválili dôležitú stratégiu a programové ciele orga-
nizácie, ktoré stručne vyjadrila prvá podpredsedníčka SSN Klára Grosmannová 
takto: „Musíme zachrániť majetok SSN (len budova Domu novinárov má hodnotu 
viac než 2 milióny eur), úspešne ukončiť súdne spory o tento majetok a potom 
naštartovať, samozrejme, v skromnejších podmienkach – normálnu každodennú 
činnosť organizácie.“

12. snem SSN: Zachráňme majetok SSN 
a vráťme syndikátu miesto, ktoré mu prináleží 

Nový vietor v novinárskej organizácii

Delegáti snemu rozhodovali o smerovaní stavovskej novinárskej organizácie.
Foto Soňa Ludvighová

Predčasné zvolanie snemu 
V úvode snemu Klára Grosmannová 
pripomenula, že uplynuli takmer presne 
dva roky od 11. snemu SSN (16. 11. 2013) a 
na 12. sneme sa zišli delegáti predčasne, 
o rok skôr než podľa Stanov SSN uplynie 
funkčné obdobie. Konštatovala, že sa 
teda snem zvolal mimoriadne (stanovy 
nepoznajú termín mimoriadny snem), 
lebo o to požiadala viac ako tretina člen-
skej základne. Dôvody nutnosti zvolania 
snemu boli jasné: po vzdaní sa funkcie 
Tamary Valkovej k 1. máju 2014 zostal SSN 
bez predsedu; treba informovať celú člen-
skú základňu o zložitosti súčasného sta-

vu; novelizovať stanovy a  schváliť Zásady 
na vykonanie referenda (na vysvetlenie: 
referendum už v stanovách bolo, chýbali 
práve tie zásady – pozn. red.). V tomto 
zmysle Klára Grosmannová požiadala 
delegátov o konštruktívne návrhy, ktoré 
pomôžu vrátiť syndikát na miesto, ktoré 
mu podľa stanov náleží. 
Ťažké obdobie syndikátu
Klára Grosmannová, ktorá viedla rokova-
nie snemu (z 53 riadne zvolených 
delegátov bolo prítomných 46 delegátov, 
jeden zástupca mimoriadnych členov 
a dvaja členovia SSN/pozorovatelia, 

(Pokračovanie na 5. str.)
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Predstavenstvo Slovenského syndiká-
tu novinárov zasadalo 19. raz a napo-
sledy pred snemom 5. novembra 2015. 
K pravidelnej kontrole plnenia uznesení 
z predchádzajúcich zasadnutí zaradilo 
aj zrušenie 4 uznesení, ktoré figurovali 
v záznamoch ako nesplnené, boli však 
splnené neskôr. Tri sa týkali obsahu 
a grafiky Fórumu, štvrté uznesenie 
– možnosti organizačných zmien v kan-
celárii SSN bude v kompetencii nového 
predsedu syndikátu.
Prevažnú časť programu tvorili sne-
mové materiály – delegáti 12. snemu 
mali na rokovacom stole 105 strán 
dokumentov: správu P SSN o činnosti 
syndikátu, správu o hospodárení, správu 
kontrolnej rady od 11. snemu, návrh no-
velizovaných Stanov SSN, návrh na vy-
konanie referenda a ďalšie. Predstaven-
stvo schválilo ich konečnú verziu pred 
distribuovaním delegátom. Schválilo aj 
výšku členského poplatku na budúci rok 
(osobitná informácia na poslednej strane 
Fórumu – pozn. red.).
Zaoberalo sa aj organizačnými a per-
sonálnymi návrhmi pred snemom (na-
vrhlo napríklad niektorých delegátov 
do pracovného predsedníctva snemu 
a do pracovných komisií – mandátovej, 
návrhovej, volebnej a na novelizáciu sta-
nov. Konečné „schvaľovacie slovo“ mal, 
pochopiteľne, snem. Z kontroly plnenia 
úloh časového a obsahového harmo-
nogramu prípravy 12. snemu SSN vy-
plynulo, že niet žiadnych restov. Pred-
stavenstvo všetky dokumenty na snem 
schválilo. Z ekonomických materiálov 
vzalo na vedomie hotovosť SSN k 5. 11. 
2015, spolu s platbami podnájomníkov 
– dlžníkov. 
Daniel Modrovský informoval aj o mi-
moriadnom zasadnutí Správnej rady 
Akadémie médií (AM), 27. 10. 2015. 
Mimoriadne zasadnutie Správnej rady 
AM bolo zvolané aj na 5. 11. 2015 (po 
rokovaní P SSN), a to z dôvodu vstupu 
nového investora do AM. Finančná situ-
ácia AM je veľmi zlá. Keďže syndikát má 
v nej väčšinový podiel, P SSN rozhodlo, 
že po predložení písomného návrhu 
o podmienkach vstupu nového investo-
ra, splnomocní D. Modrovského, aby 
ďalej rokoval v mene P SSN. 
Overovateľ záznamu Róbert Rybársky 
ani po urgenciách túto svoju základnú 
povinnosť nesplnil – záznam neoveril.

Klára  Grosmannová
prvá podpredsedníčka SSN

Foto Miro Vacula
Ak neviete, čo sa za titulkom skrýva, tak stačí na vysvetlenie iba to, že M4 je skratka televízneho Maga-
zínu Miniškoly mladých moderátorov, ktorý vytvorili deti v letnom tábore mladých novinárov. 
„Poďme si spoločne pozrieť, čo ste vyrobili,“ to je dobrý zvyk RO SSN Košice a Tlačovej agentúry detí 
a mládeže (TADAM), organizátorov letného prímestského tábora pre mladých novinárov. Účastníci už 
siedmeho tábora v poradí koncom októbra takmer do nohy prišli do zasadačky Košických kultúrnych 
centier K13, tohtoročného spoluorganizátora. Chýbal len Riško Saksun, ktorý bol s rodičmi mimo 
republiky, nuž poslal na premiéru aspoň babku s dedkom. Pozvanie na premiéru prijal primátor Košíc 
Richard Raši so svojou námestníčkou Renátou Lenártovou, ktorí mediálnej výchove mladých fandia 
a za posledné štyri roky nechýbali na finále ani raz. Navyše, ak mesto Košice podporilo tábor grantom 
zo svojho Fondu zdravia, keďže námetom televízneho magazínu bolo zmysluplné trávenie voľného 
času (tanec, spev, starostlivosť o zvieratká, atď.) a zdravý životný štýl (športovanie, výlety do prírody 
a za historickými pamiatkami). Takmer 20-minútovému dielku účastníci premiéry na záver zatlieskali. 
Pozrieť si ho možno aj na: https://www.youtube.com/watch?v=hHmlOx2TJYo
 (Poznámka na záver – o piate M sa postarala Sára Lemešányiová, ktorá všetkých pohostila vlastnoruč-
ne napečenými mafinkami.)                                                                                                                         (kač)

Stopäť strán 
dokumentov delegátom

Z 19. zasadnutia P SSN, 
posledného pred 12. snemom

Potlesk úspešnej premiére M4

Výbor Sekcie pre žurnalistiku a novinár-
sku fotografiu Literárneho fondu v súlade
so svojím poslaním stimulovať kvalitnú 
masmediálnu tvorbu každoročne udeľuje 
ceny za pozoruhodné tvorivé výkony v  
tlači a elektronických médiách.
Cena sa udeľuje občanovi SR za pozoru-
hodné spravodajské a publicistické dielo 
uverejnené v predchádzajúcom kalen-
dárnom roku. 
1. Tvorivá cena sa udeľuje kategóriách:
•  v kategórii publicistika:
- tlač, internetové médiá         
- rozhlas   
- televízia 
• v kategórii spravodajstvo:
- tlač, internetové médiá         
- rozhlas   
- televízia
- spravodajské agentúry
• v kategórii novinárska fotografia  
2. Uchádzať o tvorivú cenu sa môžu jed-
notliví autori. Okrem nich môžu návrhy na 
ocenenie podávať:
- šéfredaktori
- katedry žurnalistiky
- členovia výboru sekcie.
Tvorca sa môže uchádzať o cenu maxi-
málne tromi samostatnými súťažnými 
príspevkami alebo jednou sériou s ma-
ximálne tromi príspevkami. V kategórii 
novinárska fotografia maximálne tromi 
samostatnými fotografiami alebo sériou
pozostávajúcou maximálne zo šiestich 
záberov, ktoré treba zdokumentovať. 

Výročná cena Literárneho fondu 
za novinársku tvorbu v roku 2015

Pokiaľ ide o tlač príspevkami v tlačenej 
forme ako boli publikované (naskeno-
vané), pokiaľ ide o elektronické médiá, 
príslušnou kazetou, CD, DVD vo formáte 
mpg a pokiaľ ide o novinársku fotografiu
príslušnou fotografiou označenou na
zadnej strane presným názvom a menom 
autora. K príspevkom 
v podkategóriách rozhlas a televízia treba 
doplniť aj stručnú anotáciu. Rozhovory 
z tlačových agentúr budú zaradené v ka-
tegórii publicistika a v kategórii spravo-
dajstvo medzi tlač a internetové médiá. 
K súťažným prácam predloženým v jazy-
ku národnostných menšín je nevyhnutné 
priložiť preklad príspevku do slovenského 
jazyka. 
V prihláške treba uviesť meno autora, ad-
resu bydliska, mailovú adresu, kategóriu, 
žáner, názov súťažného príspevku, presný 
názov a adresu masmédia, kde bolo dielo 
uverejnené, dátum uverejnenia. Porota 
vylúči zo súťaže nekompletné prihlášky, 
práce, ktorých autor nesprávne určil 
kategóriu, prípadne prihlásil viac ako tri 
príspevky. Práce prihlásené do súbehu sa 
nevracajú. Prihlášky, súťažné príspevky 
a anotácie je potrebné predložiť 
v troch exemplároch, novinárske foto-
grafie v 1 exemplári.      
Návrhy na cenu je potrebné poslať do 
31. 1. 2015 na adresu Literárny fond, 
Grösslingová 55, 815 40 Bratislava 1
Viac informácií a prihlášku nájdete na  
www.ssn.sk
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Okrem tzv. ústrednej tlače existujú na Slovensku aj stovky printových médií v re-
giónoch, mestách, obciach a podnikoch s tisíckami čitateľov. Viaceré mestá  
a regióny majú aj vlastné rozhlasové či televízne vysielanie. Aspoň niektoré z nich 
predstavujeme v tejto stálej rubrike.  

GLOSA

Jána Sanda

Všetci, čo vedia čítať, sú zvedaví, o 
čom sa dočítajú v tejto glose, chys-
tanej do štvrtého čísla Fórumu, kon-
čiaceho roku 2015. Nuž, nebudeme sa 
lúčiť so starým rokom, ani uvažovať 
nad predsavzatiami na nový rok 2016! 
Vyzývam všetkých kolegov – píšucich, 
reportujúcich pred kamerami, ozýva-
júcich sa z rozhlasov a túlajúcich sa 
v bludiskách anonymných blogov: 
„Prestaňte strašiť recipientov!“ Lebo 
aj tento rok takmer každé spravodaj-
stvo – bez ohľadu na aktuálne, hospo-
dársky a spoločensky dôležité domáce 
udalosti – na prvé miesto kládlo vraž-
dy, defraudácie, pochybné transakcie 
oligarchov s politikmi a za posledné 
dva štvrťroky ho denne rámovalo 
podrobnosťami o vražedných činoch 
fanatikov. Akoby naša spoločnosť, 
ktorú premáhajú aj starosti s neza-
mestnanosťou, korupciou a politickou 
„naivnou“ pažravosťou, nemala aj sta-
točných občanov. Tých je, podľa mňa, 
väčšina! Tento stav mi pripomína 
Francúzsko z polovice 19. storočia, keď 
George Sandová v reakcii na knižnú 
tvorbu mladých autorov Émila Zolu 
a Alphonse Daudeta (ich romány a po-
viedky sa dotýkali ťažkého života ob-
čanov po porážke Komúny) napísala:  
„Život nie je prepchatý zločincami 
a darebákmi. Počestní ľudia nie sú 
v menšine, keď spoločnosť žije v re-
latívnom poriadku, a nieto mnoho 
nepotrestaných zločinov. Pravda, 
hlupáci prevládajú, ale je tu verejná 
mienka, ktorá na nich dolieha a núti 
ich aspoň trochu rešpektovať právo. 
Nech ukazujú a šľahajú (Zola a Dau-
det, pozn. autora) zlosynov! To je 
dobré, dokonca mravné, ale nech nám 
hovoria a ukazujú aj druhú stranu; 
inak sa jednoduchý čitateľ – a to je ich 
väčšina – znechutí, zosmutnie a vy-
desí; odmietne vás, len aby neupadol 
do zúfalstva.“ To je úryvok z jej listu 
Gustávovi Flaubertovi z 25. marca 
1872, v ktorom reagovala na jeho od-
porúčanie, aby čítala aj mladých au-
torov. Ona im však vyčítala iba príliš 
„tmavé tóny“ v ich tvorbe, ovplyvňu-
júce verejnú mienku. A.L. Dupuinová 
– George Sandová to napísala pred 
sto štyridsiatimi tromi rokmi. A dnes 
je to vysoko aktuálne aj pre nás...

Rok sa opäť 
s rokom zišiel...

Médiá regiónov a firiem

Časopis vydáva mesto Vrút-
ky už 26 rokov ako mesač-
ník na 12 - 16 plnofarebných 
stranách vo formáte A4. 
Tvorbu článkov, fotografo-
vanie, grafické spracovanie,
kompletnú prípravu do tla-
če má na starosti od roku 2012 zodpoved-
ná redaktorka Bc. Miriam Migátová, ktorá 
mesačne pripravuje celé číslo na schválenie 
redakčnej rade.  Za jazykovú stránku zod-
povedá korektorka, ktorá číta a upravuje 
všetky texty. 
Čo znamená Vrútočan ako médium pre 
Vrútky? Miriam Migátová hovorí: „Vrú-
točan je v prvom rade lokálny časopis. To 
znamená, že mapuje život vo Vrútkach, 
vydávame ho pre ľudí, ktorí tu žijú. Prvé 
strany obsahujú aktivity, ktoré zabezpečuje 
mestský úrad. Keďže je rozdelený do rôz-
nych sekcií, napr. kultúra, šport, školstvo, 
spoločenská rubrika, aktuality, pozvánky, 
tak aj prispievateľmi sú jednotlivé organizá-
cie z týchto oblastí. Za mesiac sú väčšinou 
zmapované najdôležitejšie veci, ktoré sa 
udiali vo Vrútkach. Snahou je, aby každá 
domácnosť dostala tento časopis bezplat-
ne, vydáva sa v počte 3200 kusov. Vrútočan 

si čitatelia obľúbili, stal sa súčasťou ich 
života. Potvrdzujú to ohlasy na každé 
číslo novín. Žiaľ, od budúceho roka bude 
z iniciatívy (časti) poslancov mesta v rámci 
úsporných opatrení, nejaké obdobie vy-
chádzať ako dvojmesačník. Ani petícia za 
zachovanie časopisu Vrútočan ako mesač-
níka, ktorú za krátky čas podpísalo viac 
ako 800 občanov mesta nepomohla tento 
stav zvrátiť. S dvojmesačnou periodicitou 
vydávania sa podstatne zníži najmä jeho 
aktuálnosť a informovanosť o pripravova-
ných podujatiach mesta Vrútky.“ 
Miriam Migátová je členkou SSN a na 
poslednom sneme SSN ju delegáti zvoli-
li do kontrolnej rady. 
Elektronická verzia časopisu je uverej-
ňovaná na webovej stránke mesta www.
vrutky.sk spolu s vytvoreným archívom 
od roku 2007.
Kontakt: vrutocan@vrutky.sk

Podnikové noviny spoloč-
nosti U. S. Steel Košice, 
s.r.o., majú za sebou dlhú 
históriu. K čitateľom sa 
dostávajú už 55 rokov. 
Prvé číslo závodného 
časopisu si mohli prečítať 12. decembra 
1960 budovatelia hutníckeho kombinátu. 
Časopis na štyroch stranách sa k svojim 
čitateľom dostával dvakrát do mesiaca 
Podtitul novín sa viackrát menil. Najprv 
to bol závodný časopis pracujúcich VSŽ, 
v súčasnosti vychádza s podtitulom novi-
ny U. S. Steel Košice, s.r.o. 
Oceľ východu prichádzala k hutníkom 
a ich rodinám v rokoch 1964 až 1976 raz 
do týždňa na štyroch až ôsmich stranách.  
Ďalšia zmena zasiahla do periodicity no-
vín v roku 1976. Ako jediný podnikový ča-
sopis na Slovensku vychádzal dva razy do 
týždňa na štyroch novinových stranách 
a raz do mesiaca na ôsmich stranách. 
Po piatich rokoch sa v roku 1982 vrátili 
noviny k týždňovej periodicite. Snaha zvý-
šiť aktuálnosť informácií totiž nepriniesla 
očakávaný efekt, hlavne pre zmennosť 
v podniku a tiež preto, že sa nepodarilo 
dosiahnuť skrátenie výrobných termínov 
v tlačiarni. 
Deväťdesiate roky a príchod informač-
ných technológií od základu zmenili sys-
tém práce v redakcii i tlačiarni. Digitálna 
fotografia zrýchlila použiteľnosť snímok,

plnofarebná tlač prispela k dynamike no-
vín. Noviny dostávajú zamestnanci do rúk 
nielen v tlačenej podobe, ale môžu si ich 
prečítať (v pdf) na podnikovom intranete 
a vybrané články aj na webovej stránke 
spoločnosti. 
Od novembra 2009 vychádza Oceľ výcho-
du, ktorá v podniku plní úlohu význam-
ného komunikačného nástroja, raz za dva 
týždne v plnofarebnej tlači, na novino-
vom papieri vo formáte A3. Súčasný ná-
klad je 12 200 kusov. Počet strán osciluje 
medzi osem až dvadsať, najčastejšie majú 
čísla 12 strán. Zamestnancom sú noviny 
voľne dostupné na desiatich distribuč-
ných miestach v areáli podniku. V redak-
cii pracujú v súčasnosti traja redaktori 
a grafička, ktorá zároveň aj fotografuje.
Vedúcou vydania je Iveta Fialová. Tlač 
z dodaných pdf formátov zabezpečuje 
Rotaprint, spol. s r.o. Košice. 
Kontakt: ifialova@sk.uss.com,
ocelvychodu@sk.uss.com 

Rubriku pripravil Klub firemných a regio-
nálnych médií pri SSN
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Na ponuku Regionálnej organizácie SSN Ko-
šice pravidelne informovať novinárov a cez 
nich aj verejnosť o pripravovaných podu-
jatiach, projektoch, konferenciách a iných 
aktivitách pozitívne zareagovalo nové 
vedenie Univerzity P. J. Šafárika. Výsledkom 
je zmluva o poskytovaní služieb na rok 2016 
za paušálny poplatok. Pre RO SSN Košice je 
to už štvrtý zmluvný partner. Výhodu z to-
ho budú mať obe zmluvné strany – o UPJŠ 
sa bude viac vedieť a RO SSN si zabezpečila 
ďalší pravidelný príjem za poskytované 
služby. Najviac to pomôže novinárom, lebo 
ľahko získajú tipy na svoju prácu. 

(či)

Služby aj pre 
univerzitu

Už desať rokov sa v Svätom Jure organizujú zaujímavé semináre pre regionálnych no-
vinárov. Kto sa tam dostal raz, určite podľahol úžasnej neformálnej atmosfére a oce-
nil kvalitný program, aktuálne témy a možnosť osobne sa stretnúť a diskutovať
s osobnosťami spoločenského a politického života. Aj posledný 10. ročník pripravilo 
Zastúpenie Európskej komisie na Slovensku (ZEK) a Academia Istropolitana Nova 
(AINova) 3. a 4. 12. s príťažlivým programom a k spokojnosti zúčastnených novinárov. 
Na záver podujatia sme požiadali o krátky rozhovor projektovú manažérku AINovy 
Mgr. Katarínu Cigánovú.

Priestor pre regionálnych novinárov
Zhovárali sme sa s projektovou 
manažérkou AINovy Katarínou Cigánovou

Ako sa zrodila myšlienka organizovať 
seriál seminárov pre regionálnych no-
vinárov?
Pôvodný zámer, osloviť regionálnych 
žurnalistov a poskytnúť im aktuálne in-
formácie o dianí v EÚ, patrí jednoznačne 
Zastúpeniu Európskej komisie na Sloven-
sku (ZEK). Bolo to súčasťou veľkej komu-
nikačnej stratégie Komisie, ktorá cítila 
potrebu sprostredkovať európske témy 
ľuďom mimo centier. Zvolenie Academie 
Istropolitany Novy (AINovy) ako partnera 
na utvorenie a zabezpečenie vhodnej 

aktivity, súviselo už s predchádzajúcou 
viacročnou spoluprácou. Úlohou AINovy 
v prípravnej fáze vzdelávacích seminárov 
bolo utvoriť databázu regionálnych tlače-
ných aj elektronických médií a potom nájsť 
spôsob, ako ľudí z médií osloviť a „dotiah-
nuť“ do Svätého Jura.   
S akým ohlasom ste sa stretli?
Od prvého stretnutia s novinármi  v roku 
2006 až po dnes sa jednoznačne potvrdilo, 
že najdôležitejším faktorom úspešnosti 
seminárov sú kvalitní prednášajúci a zau-
jímaví hostia. Žurnalisti vždy ocenili mož-

nosť bezprostredne dis-
kutovať o často citlivých 
témach v neformálnom 
priateľskom prostredí. 
ZEK a AINove sa darilo 
zabezpečiť osobnosti z 
nášho verejného priesto-
ru – ministrov, poslancov 
Národnej rady alebo vy-
sokých úradníkov ústred-
ných štátnych orgánov 
(Dušan Čaplovič, Ivan 
Korčok, Peter Javorčík, 
Ľubomír Barát...). Z Bru-
selu prišli prednášať ko-
misári (Ján Figeľ, Leonard 
Orban, Maroš Šefčovič), 
slovenskí europoslanci 
(Monika Flašíková-Be-
ňová, Anna Záborská, 
Vladimír Maňka, Miroslav 

Mikolášik), reportéri a hovorcovia ústred-
ných médií (Zuzana Gabrižová, Renáta 
Goldírová). V poslednom čase pozývame 
aj zástupcov neziskového sektora, ktorí 
významne dokresľujú obraz diskutovaných 
celospoločenských tém. 
Aké témy boli nastolené na jubilejnom 
10. ročníku?
Tohto roku sa prirodzene najviac hovorilo 
o utečencoch a migrantoch, o opatreniach 
Európskej komisie na riešenie tejto krízy 
(Dušan Chrenek ZEK), hovorilo sa o 17 cie-
ľoch udržateľného rozvoja vyhlásených na 
pôde OSN (Peter Ivanič, PMVRO), ktoré by 
mali zabezpečiť udržateľný život na našej 
planéte, ale témou bola aj etika žurnalis-
tickej práce a dôležité poslanie regionál-
nych médií (Juraj Alner). 
Po desiatich rokoch stretnutí s regionál-
nymi žurnalistami môžeme konštatovať, 
že novinári, ktorí prichádzajú z lokálnych 

médií, sú stále viac informovaní a tým aj 
náročnejší partneri do diskusie. Verím, 
že nebudem pôsobiť príliš neskromne, 
keď poviem, že aj starostlivým organizač-
ným  zabezpečením podujatí  sa nám darí 
s účastníkmi seminárov budovať dobré 
vzťahy, čo prispieva k celkovej priaznivej 
atmosfére stretnutí.  
Čo môžeme očakávať od tandemu ZEK 
a AINova v budúcnosti? 
Od júla budúceho roku bude Slovensko 
predsedať Rade EÚ na všetkých jej pra-
covných úrovniach. Je to príležitosť, ktorú 
by sme mali využiť v prospech Slovenska 
nielen na tej najvyššej úrovni, ale doslova 
všade na regionálnej aj miestnej úrovni. 
Samozrejme, predpokladom je vhodná, 
ale najmä skorá informovanosť. A tu je 
nezastupiteľná úloha regionálnych žur-
nalistov, ktorí, znalí miestnych pomerov, 
vedia najlepšie o čom a ako komunikovať 
so spoluobčanmi. ZEK a AINova má v bu-
dúcnosti v úmysle pokračovať v  spoluprá-
ci s regionálnymi žurnalistami. V záujme 
rozšírenia tejto spolupráce v čo najširšom 
meradle,  veľmi by sme ocenili  nové for-
my propagácie našich podujatí, aby sa 
nestávalo, že žurnalisti, ktorí majú záujem 
o dianie v EÚ, sa o našich aktivitách ne-
dozvedia. Slovenský syndikát novinárov, 
najmä jeho regionálne organizácie, sú pre 
nás v tomto úsilí účinným pomocníkom.                                                                               

Pripravila M. Nemčeková  

Novým podpredsedom TR SR sa stal 
JUDr. Ing. Andrej Schwarz, LL.M. Je člen 
Slovenskej advokátskej komory a pôsobí 
ako advokát. Študoval na Právnickej fa-
kulte Univerzity Komenského v Bratislave, 
Ekonomickej univerzite v Bratislave a 
postgraduálne na univerzitách v Hambur-
gu, Bologni a Viedni. Od roku 2009 pôso-
bí aj ako externý lektor na bratislavskej 
Paneurópskej vysokej škole. 
Členkou TRSR sa stala Mgr. Ivana Po-
točňáková, absolventka žurnalistiky na 
bratislavskej Univerzite Komenského, ako 
aj Ekonomickej fakulty banskobystrickej 
Univerzity Mateja Bela, členka Zboru zá-
stupcov Asociácie na ochranu novinárskej 
etiky. Pracovala v redakciách TIP , Záho-
rák, ako šéfredaktorka mestských médií 
eM TV a Malacký hlas; tlačová tajomníčka 
primátora mesta Malacky, riaditeľka a šta-
tutárna zástupkyňa Únie nevidiacich a sla-
bozrakých Slovenska. Je hlavnou koordi-
nátorkou celoslovenskej verejnej zbierky 
Štvornohé oči a koordinátorkou verejnej 
zbierky Biela pastelka, pôsobí ako šéfre-
daktorka periodík Mosty inklúzie (vydáva 
Národná rada občanov so zdravotným 
postihnutím v SR) a OKAmih (Únia nevi-
diacich a slabozrakých Slovenska).
Tlačová rada SR pracuje v súčasnosti v ob-
medzenom počte piatich členov, chýbajúci 
predseda a ešte jeden člen by mali byť 
predmetom rokovania zakladateľa rady 
– Asociácie na ochranu novinárskej etiky 
v prvom štvrťroku budúceho roka.

Zmeny v Tlačovej rade SR

Program seminára v Svätom Jure bol zameraný na utečeneckú krízu 
a opatrenia Európskej komisie na jej  riešenie.

Foto Marta Jendeková
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(Dokončenie z 1. str.)
spolu 49 prítomných) predniesla po 
voľbe návrhovej, mandátovej a volebnej 
komisie a komisie na novelizáciu Stanov 
SSN výklad k Správe P SSN o činnosti 
a hospodárení syndikátu, ktorú dostali 

delegáti písomne (niekoľko dôležitých 
faktov zo Správy P SSN prinášame na str. 
6. – pozn. red.). Povedala, že vedenie syn-
dikátu v príprave snemu mohlo využiť tzv. 
„malý program“ a nedotýkať sa stanov. 
Predstavenstvo sa však rozhodlo podrob-
ne analyzovať stav od decembra 2012 
a predložiť delegátom všetky dostupné 
materiály vrátane ekonomických tabuliek 
a správ o činnosti regionálnych organizá-
cií. Rekapitulovala vývoj projektu Media-
region (Zdeno Cho už nie je členom SSN, 
ale SSN sa nevzdáva úmyslu dosiahnuť  
právny postih za jeho činnosť projektové-
ho manažéra, ktorou ekonomicky výrazne 
poškodil syndikát), chronológiu poskyt-
nutia pôžičky pre SSN súkromnou firmou, 
vrátane citovania jednotlivých uznesení P 
SSN a právne kroky, ktoré uskutočnilo P 
SSN v poslednom období, aby zachránilo 
Dom novinárov. Informovala aj o hospo-
dárení syndikátu – otázky šetrenia boli 
na programe každého zasadnutia P SSN. 
Konštatovala, že regionálne organizácie 
fungujú dobre, niektoré výborne, ako sa 
o tom presvedčila účasťou na rokova-
niach vo všetkých organizáciách – s vý-
nimkou jednej (trnavskej) bol na nich aj 
Daniel Modrovský – druhý podpredseda 
SSN. Klára Grosmannová napokon konšta-
tovala, že vedenie syndikátu predstupuje 
na snem „unavené“, ale s dobrým poci-
tom, že urobilo všetko, čo sa dalo, a to 
bez nároku na akékoľvek osobné finančné
ohodnotenie.
Výklad k Správe Kontrolnej rady (KR) 
SSN predniesla v zastúpení odstúpivšieho 
predsedu KR Vladimíra Ješka (k 19. 10. 
2015) Jana Miklovičová. Poznamenala, že 

členovia KR riešili aj ekonomické otázky 
SSN, pričom najväčším nedostatkom je ne-
riešenie „krízového stavu“, ktoré prijal 11. 
snem uznesením a ktoré bývalá predsed-
níčka bojkotovala. Pripomenula, že sa bez 
uskutočnenia konkrétnych krokov hovori-

lo o nadbytočnom počte pracovníkov kan-
celárie SSN, kritizovala, že ani v súčasnosti 
nedostávajú dlžníci syndikátu platobné 
príkazy a upozornila, že vzhľadom na sú-
časný stav financií
nastane v marci 2016 
kolaps organizácie 
a položila otázku: čo 
budeme robiť?
Mladá krv – soľ 
syndikátu
V diskusii, ktorá 
sa miestami niesla 
v konfrontačnom 
duchu odzneli na-
príklad návrhy na 
vytvorenie Komory 
novinárov Slovenska 
(Stanislav Kyzek za 
Regionálnu organizá-
ciu Banská Bystrica) 
či apel na vypraco-
vanie dôkladnej ana-
lýzy hospodárskej 
činnosti syndikátu 
a preskúmanie ma-
teriálov o majetku SSN od zakladajúceho 
snemu, keď sa budova SSN dostala do 
správy syndikátu (Jozef Darmo), či apel 
na omladenie členskej základne syndikátu 
(Matúš Dávid, Jana Pulpitlová, Katarína 
Čižmáriková, Július Lörincz), aby sa posil-
nila akcieschopnosť syndikátu. Delegáti 
sa napokon väčšinou hlasov odmietli za-
oberať návrhom na vytvorenie stavovskej 
komory aj návrhom Jozefa Darma, ktorý 
označili za irelevalentný. (Zhrnutie  diskusie  
prinášame na str. 7. – pozn. red.) Viacerí 

diskutovali k návrhu novely stanov, k zá-
sadám na vykonanie referenda, k stratégii 
a programovým úlohám syndikátu na ďal-
šie obdobie aj k iným otázkam, súvisiacim 
so záchranou dobrého mena syndikátu 
v očiach odbornej aj širokej verejnosti. 
Predovšetkým však – súvisiacimi s eko-
nomickou konsolidáciou syndikátu, čo 
umožní naštartovať jeho rozvoj. Viacerí 
delegáti sa zhodli na tom, že zmeny v Sta-
novách SSN zaiste prispejú k tomu, aby sa 
viac neopakovala situácia, keď o činnosti 
syndikátu rozhodoval iba jeden človek. 
Novým predsedom na najbližšie trojroč-
né obdobie sa stal Daniel Modrovský 
(rozhovor s ním prinášame na str. 
10. – pozn. red.) a novozvolenými člen-
mi P SSN sú: Klára Grosmannová (prvá 
podpredsedníčka), Monika Nemčeková 
(druhá podpredsedníčka), Matúš Dávid, 
Matej Hajdin, Milan Matušinský a Ľubo-
slava Sedláková. 
Kontrolná rada SSN bude v pracovať 
v zložení: Juraj Trstenský (predseda), 
Jozef Malý a Miriam Migátová. 
Delegáti snemu schválili novelu Stanov 
SSN, Zásady na vykonanie referenda, 
stratégiu a program syndikátu na nové 
trojročné obdobie (informácie o Stano-
vách  prinášame na str. 8. – pozn. red.), 
v ktorom najdôležitejšie miesto zaberá 
vyriešenie právnych sporov, splatenie ve-
riteľovi T. Valkovou požičaných 224-tisíc 
eur bez neoprávnených sankcií. A potom 
už nebude nič brániť tomu, aby SSN na-
štartoval opäť všetky funkcie tak, aby sa 
znovu stal tou stavovskou, profesijnou 
organizáciou, ktorá chráni slobodu slova, 

obhajuje profesijné záujmy svojich členov, 
ochraňuje ich práva. Tak, aby členovia 
SSN boli na svoju organizáciu hrdí a SSN 
opäť získal v očiach odbornej aj laickej 
verejnosti vážnosť. Zároveň sa chce zame-
rať na zvýšenie svojej členskej základne, 
osloviť predovšetkým činných novinárov 
a prilákať do svojich radov predovšetkým 
generáciu mladších novinárov. 
(uznesenie 12. snemu prinášame na 8. stra-
ne – pozn. red.)

Soňa Ludvighová

Pracovné predsedníctvo snemu (zľava): Daša Ondrušková, Katarína Čižmáriková, Klára Grosmanno-
vá, Július Lörincz a  Ľuboslava Sedláková.

Foto Soňa Ludvighová

Tajné hlasovanie predsedu a Predstavenstva SSN vhadzovaním lístkov do 
hlasovacej schránky. 

Foto Matúš Dávid 

Nový vietor v novinárskej organizácii
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MONEDA, s.r.o. na vykonávanie všetkých 
právnych úkonov súvisiacich s dražbou 
nehnuteľnosti.
Dňa 31. marca 2014 JUDr. Ladislav Jaku-
bec, súdny exekútor adresuje Slovenské-
mu syndikátu novinárov Upovedomenie 
o začatí exekúcie. V rovnaký deň adresu-
je Výzvu na podanie vyhlásenia o ma-
jetku.
Dňa 1. apríla 2014 je Slovenskému syndi-
kátu novinárov adresované Oznámenie 

o začatí výkonu záložného práva for-
mou dobrovoľnej dražby, a to zo strany 
Dražobnej spoločnosti ALMONEDA, s.r.o.
O výpovedi T. Valkovej
JUDr. Tamara Valková oznamuje dňa 1. 
apríla Predstavenstvu SSN svoju abdiká-
ciu, ktorú tento orgán berie na vedomie. 
Zároveň to oznámila písomne e-mailom 
všetkým členom SSN, ktorí majú e-mailovú 
schránku.
Dňa 2. októbra 2014 adresuje JUDr. Tamara 
Valková Slovenskému syndikátu novinárov 
Oznámenie, v ktorom trvá na ďalšom 
zamestnávaní zo strany zamestnávateľa. 
Zástupcovia Slovenského syndikátu novi-
nárov vyjadrujú zamietavé stanovisko.
O Akadémii médií 
1/našťastie, že SSN nepožičal škole „ na 
rozbeh“ v prvom roku (2011) 1,5 milióna ko-
rún a v druhom roku 1 milión korún (2012),
2/ príjem 46 000 eur z AM neznamená 
nič iné než jej platby nízkeho nájomného, 
splácanie techniky a inventáru,
3/ za „päťročnicu“ 2011 až 2015 mal syndi-
kát dostať od AM približne 353 935 eur!!! 
Bola to skutočne len nesplnená veštba, 
naivita alebo zámerné zavádzanie delegá-
tov 9. snemu SSN v roku 2010?
O Mediaregione
Celkové náklady na Mediaregion: 
183 083,68 eur (z financií SSN)
Prvé vyúčtovanie: zo 67 480,17 neuzna-
ných: 14 129,35 eur
Druhé vyúčtovanie: zo 101 187,19 ne-
uznaných 68 728,39 eur (peniaze stoplo 
naše ministerstvo)
Spolu neuznaných: 82 857,74 eur. To sú 
financie SSN, vrátane celého Sociálneho
fondu.

(red.)

O pôsobení predsedníčky 
T. Valkovej
Členovia predstavenstva aj zamestnanci 
Kancelárie SSN mali počas výkonu funk-
cie predsedníčky Tamary Valkovej, ale aj 
predtým, keď pôsobila ako zastupujúca 
predsedníčka (1. 12. 2012 – 16. 11. 2013) 
vážne a sústavné výhrady k neplneniu 
jej pracovných povinností, medzi ktoré 
patrili: dochádzka na pracovisko, príprava 
materiálov na zasadnutia, hľadanie riešení 
splatnosti úveru, pravdivé informovanie 
o ekonomickej situácii SSN, atď. 
Zasadnutia kolégií a predstavenstiev 
sama nezvolávala, ak sa na termíne zhodli 
všetci členovia týchto orgánov, ona ich 
neakceptovala, zo zasadnutí predčasne 
odchádzala, v rokovaniach sa nedalo 
pokračovať, pretože chýbali informácie, 
ktorými disponovala len T. Valková. Ne-
riešila a odďaľovala akútne ekonomické 
problémy, týkajúce sa najmä splatnosti 
úveru, ktorý vzala z nebankového sub-
jektu. Nenavrhla žiadne riešenie, ktoré by 
smerovalo k splatnosti úveru. Neumožnila 
ani raz priame rokovanie s konateľom 
firmy, od ktorej si ona vzala úver. Jej funk-
cia bola platená, dostávala taký istý plat 
ako jej predchodca. K. Grosmannová, D. 
Modrovský a V. Ješko za prácu, ktorú vy-
konávali po odchode T. Valkovej, nebrali 
žiadnu finančnú odmenu.
O nevypracovanom krízovom 
scenári
11. snem (16. 11. 2013)   u l o ž i l
Predstavenstvu SSN
1. Zabezpečiť vznik a realizáciu krízového 
scenára a zabrániť finančnému kolapsu
organizácie. Na dosiahnutie tohto cieľa 
využiť všetky ústne a písomne na sneme 

predložené 
návrhy. Vypra-
covať rozpočet 
organizácie na 
rok 2014.
Termín: naj-
neskôr do 31. 
januára 2014
Zodpovedná: 
predsedníčka 
SSN
Plnenie: pred-
sedníčka T. Val-
ková nikdy ta-
kýto dokument 
nepripravila, 
nesumarizovala 
návrhy a pod-
nety, ktoré boli 
prednesené na 

sneme. Členovia P SSN a KR SSN odôvod-
ňovali potrebu krízového scenára a roz-
počtu na kalendárny rok 2014, predsedníč-
ka T. Valková neprejavila ani najmenší záu-
jem o vznik krízového scenára. Nesplnené

O situácii po 1. marci 2014
Dňa 7. marca 2014 je veriteľom SQUAM TRA-
DE, SE na Exekútorskom úrade Bratislava, 
JUDr. Ladislavom Jakubcom, súdnym exekú-
torom podaný Návrh na vykonanie exekú-
cie na vymoženie peňažnej pohľadávky vo 
výške 200 000 € s prísl.; ďalej SQUAM TRA-
DE, SE splnomocňuje advokáta JUDr. Stanisla-
va Barkociho na všetky právne úkony súvisia-
ce s vymáhaním pohľadávky splnomocniteľa 
ako veriteľa v zmysle exekučného titulu.
Dňa 11. marca 2014 vydáva Okresný súd Brati-
slava I. poverenie JUDr. Ladislavovi Jakubcovi, 
súdnemu exekútorovi  na vykonanie exekú-
cie, č.k. EX 1062/2014.
Dňa 28. marca 2014 splnomocňuje veriteľ 
SQUAM TRADE, SE dražobnú spoločnosť AL-

Správu dostali delegáti 12. snemu písomne. Na 51 stranách a 21 stranách príloh 
v nej predstavenstvo podrobne analyzovalo situáciu v SSN za ostatné dva roky. 
Vyberáme z nej pasáže, ktoré popisujú udalosti výrazne ovplyvňujúce dianie 
v syndikáte.   

Zo Správy P SSN od 11. snemu SSN (16. 11. 2013)

Fakty, ktoré otriasli syndikátom

Delegáti sa započúvali do výkladu k správe o činnosti P SSN, ktorý predniesla prvá podpredsedníč-
ka Klára Grosmannová.

Foto Matúš Dávid

Marián Bartošovič v diskusii.
Foto Soňa Ludvighová

Jana Miklovičová prednies-
la výklad k správe o čin-
nosti Kontrolnej rady a in-
formovala o svojom postoji 
k pôsobeniu T. Valkovej 
v predsedníckej funkcii.
Foto Soňa Ludvighová 
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titulok zmeniť na: „FIJET SLOVAKIA: 
akcie a zážitky“

Diskusiou a faktickými poznámkami bolo prepletené celodňové rokovanie 12. 
snemu SSN. Niektoré myšlienky prinášame v skratke.

Odznelo v diskusii 12. snemu

Róbert Rybársky v diskusii.
Foto Soňa Ludvighová

K Správe o činnosti P SSN diskutoval ako 
prvý člen P SSN Róbert  Rybársky. Podľa 
neho po odchode predsedníčky Tamary 
Valkovej nastala neštandardná situácia 
okolo štatutárnych zástupcov SSN, ktorí 
mohli vystupovať samostatne. Vyjadril 
presvedčenie, že štatutármi nemali byť 
traja, ale len prvá podpredsedníčka Klára 
Grosmannová. Upriamil pozornosť na to, 
že ak sa má šetriť, prečo sa zaplatilo práv-
ničke 25-tisíc eur. 
Daniel  Modrovský však zopakoval to, 
čo bolo zakotvené v Správe o činnosti – P 
SSN sa rozhodlo schváliť troch štatutárov, 
ktorí by vystupovali spoločne v mene syn-
dikátu, pretože naozaj nastala v máji 2014 
neštandardná situácia. Všetky dôležité 
dokumenty, listy podpisovali všetci traja 
súčasne, čo potvrdila vzápätí prvá pod-
predsedníčka Klára Grosmannová i členka 
Kontrolnej rady (KR)SSN Jana Miklovičo-
vá. Daniel Modrovský ďalej uviedol, že 
ani cifra o odmenách pre právničku nie je 
pravdivá – za necelé 2 roky sa jej zaplatilo 
14-tisíc eur.
Katarína Čižmáriková upriamila pozor-
nosť na to, že potrebné je nielen rozobe-
rať minulosť, ale aj hovoriť o tom, čo by 
sme mali robiť. Nevenovať sa len individu-
alizmu, ale čosi dokázať aj spoločne, lebo 
nie je správne žiť len dneškom a nemyslieť 
aj na zajtrajšok. Pritom veľmi veľa členov 
je na hranici seniorského či v seniorskom 
veku. Na Slovensku je veľa mladších no-
vinárov, vychádzajú z rôznych fakúlt, aj 
ich úroveň je rôzna. No akoby síce boli 
zorientovaní vo všetkom, len nie vo vlast-
ných veciach. 
Stanislav Kyzek predniesol za bansko-
bystrickú regionálnu organizáciu návrh, 
aby sa SSN transformovalo na komoru, 
teda stavovskú organizáciu, kde by bolo 
členstvo novinárov povinné. K návrhu sa 
viacerí vyjadrili,  že transformácia nie je 
možná, ani na združenie sa SSN ako od-
borová organizácia nedal „prerobiť“ iba 
zmenami v stanovách. To by SSN najprv 
musel zaniknúť. 

Jozef Darmo vystúpil viackrát.
Foto Soňa Ludvighová

Jozef Darmo reagoval na problémy okolo 
Domu novinárov a viackrát vystúpil s tým, 
že SSN nič nikto nemôže vziať, pretože 
majetok bol syndikátu len zverený do sprá-
vy. Navrhoval, aby nové vedenie urobilo 
analýzu ako sa nakladalo s majetkom, aby 
sa dala určiť miera viny každého. Pritom 
mu nešlo o súdenie, ale o popísanie, pome-
novanie faktov. Viacerí delegáti snemu mu 
však oponovali, že už dávno nie je majetok 
iba v správe SSN ale na nehnuteľnosti exis-
tovali a existujú listy vlastníctva pre SSN, 
že fakty o tom, ako kto míňal peniaze SSN 
sú nielen v terajšej správe o činnosti, ale aj 
v správach z troch predošlých snemov. 
Marián Bartošovič sa pozastavil nad situ-
áciou, prečo členovia P SSN hlasovali per 
rollam k veci, o ktorej veľa nevedeli, prečo 
boli Mediaregionu poskytnuté peniaze, ale 
najmä – prečo po výroku Tamary Valkovej, 
že Predstavenstvo SSN je len jej poradný 
a informačný orgán, boli jeho členovia takí 
zbabelí, že sa neozvali, keďže to bolo pro-
tiprávne tvrdenie.
Na jeho priame otázky reagovala členka 
KR SSN Jana Miklovičová slovami: „Pod 
vedením T. Valkovej, bolo veľa vecí neprie-
chodných, nebola na zasadnutia priprave-
ná, nepredkladala žiadne písomné mate- 
riály, protesty boli zbytočné, keď sa jej 
niečo nepáčilo, tak odišla z miestnosti 
a my sme mohli len čakať...“ Pridala sa 
členka P SSN Miloslava Necpalová, ktorá 
povedala: „My sme neboli zbabelí, my sme, 
žiaľ, boli bezmocní. Bola som zaskočená, 
ako možno rokovať, keď rokovanie nie je 
pripravené, keď predsedníčka každému 
skáče do reči, ohradzovali sme sa proti 
tomu, dávali návrhy, ako prácu zlepšiť, ako 
koordinovať činnosť, termíny...“
Július Lörincz podčiarkol, že štatistika 
členov ukazuje – takmer 50 percent čle-
nov sú seniori a dodal, že čoskoro bude 
SSN pripomínať klub dôchodcov. Pritom 
by syndikát mal aj chrániť pracujúcich no-
vinárov, medzi členmi by mala byť väčšia 
súdržnosť. Syndikát by sa mal viac vyjadro-
vať k veciam novinárskej obce, snem a jeho 

dokumenty by mali verejnosti nechať od-
kaz, že sme nerezignovali, že chceme, aby 
SSN bol plnohodnotnou organizáciu. 
Katarína Čižmáriková sa vyjadrila k re-
gionálnym organizáciám. Za košickú 
i všeobecne. Podľa nej je dôležité nájsť 
odpoveď na otázku: Čo ďalej? Konštato-
vala: „Veľa rezerv vidím najmä v získavaní 
financií. Neviem sa vzdať pocitu, že sme
málo iniciatívni, prečo všetci nezháňajú 
i malé granty v svojom pôsobisku? Dajú sa 
predsa uzatvárať zmluvy s rôznymi miest-
nymi organizáciami. Hovorí sa aj o tom, či 
RO dostávajú dosť peňazí z centra. Tam, 
kde sa nič nerobí, aj 65 percent je dosť.
Miloslava Necpalová vychádzala zo svo-
jej skúsenosti pri tvrdení, že predsedníčka 
T. Valková si sústavne neplnila svoje úlo-
hy, nebolo ju možné zohnať na pracovisku 
a pripomenula, že delegáti 11. snemu si 
zrejme pamätajú, ako na ňom dvakrát 
povedala, že nie je pre ňu problém znížiť 
si plat na polovicu. „Pristúpilo sa k tomu 
až od apríla 2014,“ informovala a dodala:  
„Áno, dalo sa ušetriť aj vďaka zníženiu 
stavu pracovníkov, najprv neboli kon-
krétne návrhy, neskôr sa pristúpilo aspoň 
k tomu, aby sa znížili úväzky niektorých, 
čím sa určité šetrenie dosiahlo, no nový 
predseda by už plat mal dostávať. Sporiť 
sa má nielen v centrále, ale aj v regiónoch, 
treba dosiahnuť stav, aby sa SSN konečne 
mohol začať poriadne venovať i obsaho-
vým veciam.“ 
Pri prerokúvaní Programových téz SSN 
vystúpilo 11 delegátov, nakoniec boli 
schválené dve zmeny.
Do diskusie k návrhu nových Stanov SSN 
sa zapojilo 9 delegátov, o štyroch návr-
hoch sa jednotlivo hlasovalo, celkovo boli 
nové stanovy prijaté prevažnou väčšinou 
delegátov snemu.                     
Obsiahla diskusia bola aj o referende. 
Niektorí delegáti vyjadrili názor, že refe-
rendum nie je potrebné. (Na 11. sneme sa 
referendum zakotvilo do stanov, na tomto 
sa prijali zásady na vykonanie referenda 
– pozn. red.) a už pred pár mesiacmi sa 
k nim mohli vyjadriť všetci členovia SSN, 
poslednú verziu návrhu po zapracovaní 
pripomienok z členskej základne dostali 
v predstihu všetci delegáti snemu. Násled-
ne už zneli len konkrétne pripomienky a 
návrhy, o ktorých sa hlasovalo. 

(mn)
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Dvanásty snem Slovenského syndi-
kátu novinárov 21. novembra 2015 
po prerokovaní Správy o činnosti 
SSN od 11. snemu, Správy o hospo-
dárení od 11. snemu, Správy Kon-
trolnej rady SSN od 11. snemu, návr-
hu Programových téz SSN, návrhu 
na novelizáciu Stanov SSN a návrhu 
Zásad na vykonanie referenda a po 
návrhoch a  pripomienkach z disku-
sie 

I. R u š í
uznesenie 11. snemu zo dňa 16. 11. 2013 
o schválení novelizácie stanov, a to 
v časti  o zmene formy organizácie z od-
borového združenia na občianske zdru-
ženie, nakoľko zmena formy organizácie 
v zmysle zákona nie je možná iba zmenou 
označenia organizácie v stanovách, ale 
najprv by bolo treba zrušiť odborovú or-
ganizáciu a až následne založiť občianske 
združenie.
II. B e r i e   n a   v e d o m i e
Vzdanie sa funkcie predsedníčky SSN 
JUDr. Tamary Valkovej na základe ozná-
menia zo dňa 01. 04. 2014, a to ku dňu 01. 
05. 2014. 
III. S c h v a ľ u j e
1.  Správu o činnosti SSN od 11. snemu.
2.  Správu o hospodárení SSN od 11. sne-
mu.
3.  Správu Kontrolnej rady SSN od 11. 
snemu.
4. Postup v súlade s ustanovením článku 
IX, bod 5 Stanov po vzdaní sa funkcie  
predsedníčky JUDr. Tamary Valkovej 
ku dňu 1. 5. 2014, podľa ktorého, počas 
obdobia, keď predseda nemôže vykoná-
vať svoju funkciu, SSN riadi prvý pod-
predseda, ktorý v čase zastupovania má 
rovnaké právomoci ako predseda. 
5. Následný postup prvej podpredsed-
níčky SSN, Mgr. Kláry Grosmannovej 
a všetky právne a iné úkony, ktoré prvá 
podpredsedníčka v mene SSN vykona-
la po vzdaní sa funkcie predsedníčky 
JUDr. Tamary Valkovej.
6. V celom rozsahu uznesenie pred-
stavenstva č. 229  prijaté na zasadnutí 
predstavenstva dňa 24. 04. 2014, kto-
rým predstavenstvo rozhodlo o tom, že 
nemôže z dôvodu právnej irelevantnosti 
a všeobecnej spoločenskej neprijateľ-
nosti, akceptovať späťvzatie abdikácie 
z funkcie predsedníčky SSN k 01. 05. 
2014, a naďalej považuje abdikáciu z 01. 
04. 2014 za platnú.
7. Postup a uznesenie predstavenstva č. 
201 prijaté na zasadnutí predstavenstva 
dňa 14. 01. 2014, ktorým predstavenstvo 
zosúladilo aktuálne znenie Stanov s po-
žiadavkami Ministerstva vnútra SR za 
účelom registrácie zmien Stanov schvá-
lených 11. snemom dňa 16. 11. 2013.

8.  Voľby do P SSN a KR SSN ako aj voľbu 
ich náhradníkov, nakoľko to nie je v roz-
pore so súčasnými Stanovami SSN, kon-
krétne s článkom VII. V ňom sa stanovuje 
možnosť konania snemu aj pred uplynu-
tím 3-ročného obdobia s jeho ďalšími prá-
vomocami vrátane voľby orgánov.
9. Novelizáciu Stanov SSN.
10. Zásady na vykonanie referenda.
11. Programové tézy SSN
IV. Z v o l i l
1. Daniela Modrovského za predsedu  
SSN. 
2. Predstavenstvo SSN v zložení:
Klára Grosmannová 
Matúš Dávid 
Matej Hajdin 
Monika Nemčeková 
Milan Matušinský 
Ľuboslava Sedláková 
Náhradníkov do P SSN:
Miloslava Necpalová 
Róbert Rybársky 
3. Kontrolnú radu SSN v zložení: 
Juraj Trstenský 
Jozef Malý 
Miriam Migátová 
Náhradníkov do KR SSN:
Miloš Majko 
Iva Bukvová 
Jana Miklovičová 
V. U k l a d á
A. Predstavenstvu SSN
1. Predložiť aktuálne znenie Stanov SSN 
po prijatých zmenách Ministerstvu vnútra 
SR. V prípade potreby zladiť schválené 
znenie Stanov SSN s požiadavkami Minis-
terstva vnútra SR.
Termín: 30. november 2015
Zodpovedá: predseda SSN
2. Prerokovať a zhodnotiť priebeh a vý-
sledky 12. snemu SSN vrátane námetov 
a pripomienok z diskusie. Správu uverej-
niť na webovej stránke syndikátu a vo 
Fórume.
Termín: 28. február 2016
Zodpovedá: predseda SSN

4. Prepracovať pracovné zmluvy a náplne 
práce zamestnancom SSN.
Termín: 31. 1. 2016
Zodpovedá: predseda SSN
5. Prepracovať Zásady členstva SSN 
a prehodnotiť podmienky mimoriadneho 
členstva SSN.
Termín: 28. február 2016
Zodpovedá: predseda členskej komisie 
SSN
6. Pri predaji nehnuteľného majetku 
zvoliť ako minimálnu cenu zo znaleckého 
posudku. Nižšiu cenu len po odsúhlasení 
snemom, prípadne referendom.
Termín: priebežne (úloha trvalá)
Zodpovedá: Predstavenstvo SSN
7. Úspornými opatreniami znížiť náklady 
na Kanceláriu SSN.
Termín: úloha trvalá
Zodpovedá: predseda SSN
8. Navrhnúť nové projekty na získanie 
finančných prostriedkov pre fungovanie 
SSN.
Termín: úloha trvalá
Zodpovedá: predseda SSN
9. Podieľať sa na legislatívnych zmenách 
v rámci Slovenskej republiky v nad-
väznosti na relevantné organizácie, 
združenia a orgány. Zúčastňovať sa na 
pripomienkovom konaní pri mediálnych 
zákonoch a zákonoch v oblasti kultúry.
Termín: úloha trvalá 
Zodpovedá: Predstavenstvo SSN
10. Rozpracovať Programové tézy SSN.
Termín: 30. jún 2016
Zodpovedá: predseda SSN
B. Regionálnym organizáciám 
SSN
1. Hľadať nové možnosti na získanie fi-
nančných prostriedkov pre fungovanie 
RO SSN.
Termín: úloha trvalá
Zodpovedajú: predsedovia RO SSN
2. Úspornými opatreniami znížiť náklady 
na RO SSN.
Termín: úloha trvalá
Zodpovedajú: predsedovia RO SSN

Uznesenie 12. snemu SSN

Delegáti snemu počas hlasovania o uznesení.
Foto Soňa Ludvighová
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Členka volebnej 
komisie Mária 
Cupáková viedla 
prvé zasadnutie 
novej Kontrolnej 
rady. Jej členovia 
si zvolili predse-
du. Na fotografii
zľava: Juraj 
Trstenský (Brati-
slava – predseda), 
Mária Cupáková, 
Jozef Malý (RO 
SSN Nitra) a Mi-
riam Migátová 
(RO SSN Žilina) 

Mnohí delegáti odchádzali zo snemu s úsmevom na tvári a s presvedčením, že sa 
činnosť stavovskej organizácie reštartuje. A tu sú dojmy, postrehy aj želania.

Dôležitým bodom programu 12. snemu 
SSN bolo aj schválenie novelizovaných Sta-
nov SSN a Zásad na vykonanie referenda 
(tento inštitút je súčasťou stanov už od 
snemu v roku 2013, zásady sú „vykonávacie 
predpisy“). 
Hlavným dôvodom zmien v stanovách bola 
skúsenosť bývalých funkcionárov syndiká-
tu, ktorí dlhé obdobie nemohli zasiahnuť 
do činnosti či nečinnosti bývalej predsed-
níčky (súčasne štatutárky a konateľky). 
Chceme predísť tomu, aby sa podobná situ-
ácia v budúcnosti nezopakovala.
Oba dokumenty zhruba rok pripravovala 
komisia P SSN na novelizáciu stanov SSN, 
pripomienkovať ich mohla celá členská 
základňa. Snemom schválené Stanovy SSN 
sme predložili na registráciu ministerstvu 
vnútra, ich text (aj Zásady na vykonanie 
referenda) uverejníme po ich zaregistrova-
ní, teda až v najbližšom čísle Fórumu. 

(kgm)

Zasadali nové orgány SSN

Zahmlievanie, neohľaduplné naťahovanie 
diskusných príspevkov, exibicionistické 
vsuvky, časté zbytočné spory o malicher-
nostiach na úkor kľúčových problémov, 
alibistické ignorovanie slepých uličiek či 
nepripravenosť delegátov – aj takto by sa 
dala (z môjho uhla pohľadu) charakterizo-
vať značná časť rokovaní na snemoch SSN 
za posledných tucet rokov. 
Už sa mi zdalo, že to ani nemôže byť inak. 
A ajhľa: niečo sa stalo. Na tom ostatnom 
novembrovom sneme to bolo inak. Predo-
všetkým vďaka tomu, že bol dobre pripra-
vený – a tiež vďaka Kláre Grosmannovej, 
ktorá ho viedla objektívne, presne a 
s prehľadom. Navyše ešte sa azda nestalo, 
aby sa rokovanie snemu udržalo s jeho 
časovým plánom. Nie že by neboli aj opo-
zičné názory či diskusné príspevky „mimo 
výseč“ schváleného programu (napríklad 
opakovaná požiadavka Jozefa Darma vrá-
tiť sa k majetkovým otázkam spred dvoch 
desaťročí – alias Združenie slovenských 
novinárov, alebo návrhy Banskobystriča-
nov zaoberať sa zriadením novinárskej 
komory). Aj to všetko však snem v poho-
de a demokraticky ustál. 
Nuž, naučili sme sa rokovať a sústrediť 
sa na podstatu? Respektíve, naučila nás 
to až núdza, keď si syndikát siaha na dno 
materiálne, ako aj v rámci svojej prestíže 
a vplyvu? Hoci by to tak aj bolo, z tej 
atmosféry snemu svitla nádej, že je tu 
šanca opäť sa odraziť hore. Hoci aj v inej 
forme či s iným zázemím, ale s poslaním, 
ktoré stojí za to. Či sa to podarí, je otázka. 
Opakujem však, tá konštruktívna energia 
snemovania istú nádej dáva...

Pavol Vitko

POZNÁMKA

Núdza ako učiteľ

Stanovy SSN 
po registrácii 

Postrehy a dojmy delegátov
Na margo snemu

Ľudmila Synaková – Nitra
Odchádzam s príjemnými dojmami, že de-
legátom – členom SSN záleží na našej 
organizácii. Škoda len  – mohlo mi to zísť 
na um počas snemu – že sme si nedali per-
manentnú úlohu, a to získavanie nových 
členov a omladenie členskej základne. 
Keby každý kraj prijal v priebehu roka as-
poň 5 nových členov, vo výsledku by boli 
štatistiky o počte členskej základne opti-
mistickejšie.
Tento snem mal výnimočnú atmosféru, 
neporovnateľnú s minulými. Bárs by nám 
táto sila a chuť zostala čo najdlhšie a pre-
niesla sa na celú organizáciu. 
Peter Kolník – Bratislava
V mene Klubu FIJET SSN ďakujem za per-
fektnú organizáciu Snemu SSN. Podobne 
ako ostatní kolegovia, rád vyjadrujem po-
tešenie a pocit nádeje na „reštart“ našej 
organizácie a jej opodstatnenie a neza-

stupitelnosť v reprezentácii novinárskeho 
stavu. Novozvoleného predsedu aj ostat-
ných kolegov chcem ubezpečiť o priprave-
nosti Klubu FIJET SSN na užšiu spoluprácu 
v nadchádzajúcom období. 
Milan Matušinský – Žilina
Som presvedčený, že novinársky syndikát 
bude mať odteraz  v očiach verejnosti lepší 
obraz. 
Viliam Roth – Bratislava (člen SSN vráta-
ne jeho predchodcu už takmer 50 rokov)
Nedá mi nepripojiť sa k už prvým ná-
znakom nielenže očividného optimizmu 
ohlasov spomedzi delegátov snemu, ale 
aj pozitívneho odhodlania pomôcť. A aj, 
keď sa ako senior nemôžem nechať celkom 
„ovaliť“ touto eufóriou (lebo to človeku 
nedovolia skúsenosti rokov a krokov minu-
lých), viem a chcem sa pridať k prísľubom 
novému vedeniu syndikátu, že „budem k 
dispozícii“.  

Foto Soňa Ludvighová

Bezprostredne po skončení 
snemu sa uskutočnilo prvé 
zasadnutie novozvoleného 
Predstavenstva SSN. Rokovanie 
viedla predsedníčka volebnej 
komisie Soňa Ludvighová 
a jediným bodom programu 
bola voľba prvého a druhého 
podpredsedu SSN. Na fotografii
zľava: Matúš Dávid (Bratislava), 
Monika Nemčeková (RO SSN 
Nitra – druhá podpredsedníčka 
SSN), Milan Matušinský (RO 
SSN Žilina), Ľuboslava Sedlá-
ková (RO SSN Trenčín), Daniel 
Modrovský (predseda SSN), 
Klára Grosmannová (Bratislava 
– prvá podpredsedníčka SSN), 
Ján Kovačovský (Kancelária 
SSN), Matej Hajdin (RO SSN 
Trnava) a Soňa Ludvighová. 

Foto Gabriela Rerková
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Zachrániť Slovenský syndikát novinárov pred zánikom, lepšie komunikovať s 
aktívnymi žurnalistami a zaujať mladšiu generáciu. Okrem toho nezabúdať na 
regionálne organizácie, inšpirovať sa fungovaním zahraničných novinárskych 
združení a ísť s dobou. Tieto i mnohé ďalšie naliehavé požiadavky na adresu 
syndikátu znejú z úst profesionálov. Matúš Dávid ako člen nového Predstaven-
stva SSN a Redakčnej rady Fórumu oslovil niekoľkých aktívnych členov syndi-
kátu, ktorí sa síce nezúčastnili na poslednom sneme, no ich názor by rozhodne 
mal byť vypočutý. Novinári či fotografi v ankete odpovedali na otázky:

Naši kolegovia v ankete o tom,  
prečo vstúpili do SSN a čo od neho očakávajú

Stojme na pevných nohách

1. Kedy a prečo ste sa rozhodli 
vstúpiť do SSN? Ako túto inštitú-
ciu vnímate?

2. Čo očakávate od nového vede-
nia SSN?

Ľuboš Kasala, manažér dopravného 
spravodajstva 
Zelená vlna 
RTVS
1.
Členom SSN 
som asi od 
roku 2008. 
Isté obdobie 
som bol člen 
predstaven-
stva a pod-
predseda 

SSN. Po uplynutí funkčného obdobia 
som prehodnotil svoje časové možnosti 
a usúdil som, že sa nebudem angažovať 
vo funkciách SSN. Členstvo v SSN som 
považoval za stavovskú novinársku 
česť. Môj pohľad sa však postupom času 
zmenil, nakoľko SSN sa nezaoberal ani 
tak problémami novinárov, ale sústavne 
rozoberal najmä vlastné finančné a exis-
tenčné problémy. Okrem toho som, žiaľ, 
zistil, že členstvo v SSN primárne pre 
svoju prácu nepotrebujem. Veď dnes, 
žiaľ, sa za novinára považuje ktorýkoľ-
vek nosič vody do ktorejkoľvek redakcie. 
Preto som v súčasnosti len pasívnym 
členom, zo zotrvačnosti. V súčasnosti 
je SSN, mimo svojich vnútorných prob-
lémov, len sociálnou ustanovizňou pre 
vyslúžilých novinárov. Obávam sa, že 
keby SSN zanikol, ani si to nevšimnem. 
Nie som na to hrdý, ale je to realita.
2.
Nové vedenie v nasledujúcom volebnom 
období by sa malo pokúsiť aspoň o dve 
veci. Zachrániť tento Titanic a začať 
intenzívne, ba ofenzívne, komunikovať 
dovnútra aj navonok to, aby členovia, 
ale aj verejnosť a potenciálni členovia 
zasa začali považovať SSN za dôležitú 
stavovskú inštitúciu s náležitou vážnos-
ťou. Ak sa toto podarí, to bude úplne 
stačiť.

Marek Vnenčák, reportér TV Markíza
1.
V radoch 
SSN som 
od roku 
2012 a 
zavážila 
najmä 
osobná 
skúse-
nosť. 
Priam 
ma zlanárali duše RO SSN v Košiciach 
Katarína Čižmáriková a Beáta Mačingová. 
„Omotali“ si ma svojím ťahom na brán-
ku, skúsenosťami a človečinou. Ako 
novinárov nás spájajú isté hodnoty a aj 
spoločné problémy, ktoré potrebujeme 
riešiť. Syndikát však už roky rieši najmä 
starosti, ktoré súvisia s fungovaním or-
ganizácie ako takej.
2.
Očakávam, že nové vedenie čo najskôr 
uzavrie kapitolu typu „Kto má byť 
predseda alebo ako neprísť o majetok“. 
Nemám nič proti predošlým generáciám 
novinárov, práve naopak, no treba sa sú-
strediť aj na to, ako pritiahnuť súčasnú 
generáciu aktívnych redaktorov. Pýtať 
sa ich, ako by mal podľa nich syndikát 
fungovať, čo by ich presvedčilo, aby sa 
stali jeho členmi. Poriadne sa pozrieť 
ako fungujú organizácie, ktoré zastupu-
jú novinárske organizácie v zahraničí, 
hoci len u našich najbližších susedov. 
Navštíviť ich, odpozerať čo, ako a prečo 
robia. Aké majú výsledky a čo je dobré 
jednoducho prevziať.

Martin Bandžák, 
fotograf a zakla-
dateľ humanitárnej 
organizácie Magna 
– Deti v núdzi
1.
Bolo to asi pred 
15 rokmi, keď som 
začal aktívne fo-
tografovať a zaují-
mať sa o sociálne 
témy okolo nás. 
Ako novinár a fo-
tograf som takto videl väčší priestor na 

realizáciu svojich projektov a členstvo 
v SSN spolu s novinárskym preukazom 
mi dávali väčšie možnosti. Fotografujem 
všade po svete. Členstvo v SSN, ako aj 
v Medzinárodnej federácii novinárov 
(MFN) či Európskej federácii novinárov 
(EFN) mi dáva väčšie istoty v nebezpeč-
ných zónach sveta. A takisto ma opráv-
ňuje sa dostať na miesta, kde by som sa 
normálne nedostal.
2.
Nie som človek, ktorý sa vie k tomuto 
kompetentne vyjadriť. SSN by v prvom 
rade nemal zabúdať na svojich členov, 
teda novinárov, mal by byť modernejšou 
inštitúciou a ísť s dobou.

Miroslav Strelec, redaktor menšinového 
vysie-
lania 
Českého 
rozhlasu
1. 
V roku 
1997 som 
začal s 
novinár-
činou a keďže som vedel, že na Sloven-
sku funguje SSN, považoval som za česť 
byť súčasťou „žurnalistickej rodiny“. 
V ostatných rokoch ale SSN stratil svoj 
kredit inštitúcie obhajujúcej záujmy 
novinárov. Syndikát bol v posledných 
rokoch viac nefunkčný, ako funkčný. 
Zameriaval sa väčšinou iba na členskú 
základňu v Bratislave. Treba si uvedo-
miť, že aj v regiónoch pôsobí dostatok 
novinárov, ktorí nie sú menejcenní ako 
ich kolegovia v Bratislave.
2.
SSN by určite nemal zabúdať na ľudí v 
regiónoch, kde má stále slušnú členskú 
základňu. Prioritou by malo byť získava-
nie nových, najmä mladších a aktívnych 
novinárov. Dnes sú v SSN aj členovia, 
ktorí majú od novinárčiny pomerne 
ďaleko. Za potrebné považujem spro-
fesionalizovanie SSN. Oceňujem, že 
nové vedenie je omladené. Omladzovací 
proces by mal nastať aj v regionálnych 
organizáciách SSN.

Michal Burza, fotograf a laureát Slovak 
Press Photo 2014 za 
Ukrajinu
1.
Členom som sa stal 
aj preto, že som po-
treboval legitímny 
novinársky preukaz. 
Išiel som fotogra-
fovať na Ukrajinu. 
Zažil som však aj prí-
pady, keď si ľudia na 
členstvo vybojovali 
napr. voľné vstupy 
do galérií. Pozitívom je relatívne rýchle 
vybavenie oproti normám.
2.
Od nového vedenia by som očakával, že 
vytvorí rešpektovanú remeselnú orga-
nizáciu, ktorú budú tvoriť a zastupovať 
influenceri, teda vplyvné osobnosti a 
kapacity v odbore.
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Kormidla potápajúcej sa lode s názvom Slovenský syndikát novinárov sa chytila 
neznáma tvár s odvážnymi ambíciami. Daniel Modrovský chce pomyselné novi-
nárske plavidlo opäť dostať na šíre more a doplávať s ním až k ostrovu menom 
lepšia budúcnosť. Na nedostatok financií sa nemožno vyhovárať večne, tvrdí
rodák zo Žiliny. Podľa Modrovského je teraz nevyhnutné spojiť sily a urobiť 
zo Slovenského syndikátu novinárov opäť rešpektovanú inštitúciu, za ktorú sa 
aktívni novinári nebudú musieť hanbiť. 

Cieľ je jasný: Opustiť búrlivé vody a vplávať do prístavu

V porovnaní s vašimi predchodcami ste 
v novinárskej obci pomerne málo zná-
ma osoba. 
Študoval som na Univerzite sv. Cyrila 
a Metoda v Trnave odbor marketingová 
komunikácia. K novinárstvu som sa do-
stal už skôr. Po prvých pokusoch o gloso-
vanie či utváranie vlastných politických 
názorov som prešiel k športovej žurna-
listike. Tá ma zatiaľ po duševnej stránke 
napĺňa. Veľmi dobre som sa cítil predo-
všetkým v dynamických kolektívoch, pri 
zrode nových projektov. 

Novinárske skúsenosti máte teda pre-
dovšetkým z oblasti športu?
Áno. Venujem sa športovým prenosom, 
komentovaniu zápasov, príprave aj 
realizácii turnajov. Vo viac ako desiatich 
elektronických médiách, vrátane televízií. 
Mám rád nové projekty a snažím sa skôr 
o to, aby moja práca pritiahla aj ďalších 
ľudí. Novinárska prax je aj o tom, ako 
hľadať cestu k spolupráci, ktorá by obo-
hatila obe strany. Rád sa učím. Nikdy nie 
je neskoro začať s niečím novým.

Kedy sa začala vaša intenzívna spo-
lupráca so Slovenským syndikátom 
novinárov? 
Spolupracovať so Slovenským syndiká-
tom novinárov som začal v  novembri 
2013, keď som sa reálne stal súčasťou 
predstavenstva a videl som ako táto 

organizácia funguje zvnútra smerom na-
vonok. Myslím si, že nielen ja, ale aj ďalší 
sme boli sklamaní z toho, ako dopadli 
naše prvé mesiace. Sklamaní z toho, ako 
málo sme aj napriek reálnym možnostiam 
zo subjektívnych dôvodov mohli urobiť. 
Nechcel by som, aby sa podobná situácia 
v budúcnosti opakovala. Slovenský syn-
dikát novinárov nemôže byť len o jednej 
osobe.

V čom vidíte význam syndikátu a aké 
základné funkcie by mal spĺňať?
Jeho význam je stále obrovský. Či už 
z pohľadu činnosti Tlačovej rady SR, 
podieľaní sa na legislatívnom procese, 
obhajovaní práv členov aj radových 
novinárov. Tých oblastí je naozaj veľa. 
Neviem si predstaviť lepšiu organizáciu, 
ktorá by mala viesť začínajúcich novi-
nárov, pripravovať odborné a vzdeláva-
cie programy, ochraňovať česť i práva 
novinárov. Taktiež dohliadať na etické 
aspekty a tvorbu konkrétneho obsa-
hu. Chrániť žurnalistiku ako takú, no 
dbať i o práva dotknutých osôb, a to na 
oboch stranách.

Darilo sa našej stavovskej organizácii 
v posledných rokoch spĺňať kritériá, 
ktoré ste vymenovali? 
Za predchádzajúce dva roky mi bolo jas-
né, že organizácia potrebuje zmenu. Túto 
nevyhnutnosť si uvedomovali mnohí naši 
členovia a bolo potrebné sa na to pripra-
viť. Určite nechcem túto funkciu vyko-
návať samostatne. Verím, že sa budem 
môcť oprieť aj o pomoc členov predsta-
venstva a kontrolnej rady. 

A vaše plány či vízia?
Môj plán bol dopredu jasný. Záchrana 
majetku organizácie a oživenie činnos-
ti Slovenského syndikátu novinárov. 
Z nášho pohľadu môžeme ponúknuť 
množstvo konkrétnych činností, vzdelá-
vacích programov, no nebál by som sa 
ani podnikateľskej činnosti. Napríklad 
v prípade usporadúvania menších podu-
jatí, rôznych aktivít či prezentácií. Máme 
dostatok priestoru i vôle. Problémom 
môže byť oživenie finančných tokov.
Musíme však začať od najjednoduchších 
aktivít a postupne ísť ďalej.

Je najzávažnejším nedostatkom SSN 
iba zúfalá finančná situácia?
Nemôžeme sa vyhovárať na zlú finančnú
situáciu. Tá tu už bola. Bez financií sa
síce mnohé aktivity nedajú robiť, musíme 
sa však konečne pozviechať a využiť to, 
čo máme k dispozícii. Určite nesmieme 
prísť o náš hlavný majetok, musíme ho 
zveľaďovať a chrániť. Problémom je aj 
klesajúci záujem o členstvo v našej or-
ganizácii. Je preto potrebné podniknúť 
kroky, ktoré zlepšia komunikáciu s re-
dakciami, novými médiami a podnietia 
záujem o povolanie novinára.

Ako hodnotíte stav novinárskeho po-
volania na Slovensku? Zlepšilo sa za 
posledný rok postavenie žurnalistov v 

spoločnosti?
Povolanie novinára si mnohí mýlia 
s výsostným právom a možnosťou 
kritizovať každého a všetko. Mnohým 
„novinárom“ chýba sebareflexia, 
ochota priznať si vlastnú chybu a túž-
ba dotiahnuť veci do konca. Rýchlo 

sa meniaci svet okolo nás vytvoril 
neprekonateľnú bariéru v prípade hľa-
dania spoločensky významných tém či 
spolupráce s relevantnými skupinami. 
Snaha urobiť všetko rýchlo a bez naj-
menšieho zaváhania naráža na problém 
kvality výstupu. Chápem, že mnohých 
toto povolanie živí a musia sa tomuto 
faktu podriadiť. Neverím však, že je 
potrebné sa na to donekonečna vyho-
várať. Postavenie novinára v našej spo-
ločnosti získava na význame. Vlastnou 
nečinnosťou sa však zároveň poľahky 
zbavujeme získaného statusu a uráža-
me naše povolanie.

Zhováral sa Matúš Dávid 

Daniel Modrovský: 
„Slovenský syndikát novinárov 
nemôže byť len o jednej osobe“

Predseda SSN Daniel Modrovský (vpravo) v rozhovore s Matúšom Dávidom.
Foto Soňa Ludvighová
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publicistika 

13. komnata spisovnej slovenčiny

V predvianočnom čase nám prichádzajúce 
sviatky už tradične začnú pripomínať pre-
dovšetkým obchody, a to najčastejšie slo-
ganom Vianoce sú pred dverami s variant-
nými podobami Vianoce sú predo dvermi i 
Vianoce sú za dverami. Varianty Vianoce sú 
pred dverami/predo dvermi sú morfologic-
ké, keďže pomnožné podstatné meno dvere 
má v genitíve a inštrumentáli dvojice tvarov: 
G dvier/dverí a I dverami/dvermi. Nás však 
budú zaujímať podoby líšiace sa predložkou, 
čiže Vianoce sú pred dverami a Vianoce sú 
za dverami.
Obe predložky pred (spolu s vokalizovanou 
podobou predo) a za v spojení s inštrumen-
tálom majú miestny i časový význam: pred-
ložka pred v miestnom význame vyjadruje 
miesto na prednej strane, napr. stáť pred 
domom, v časovom význame predchádzanie 
v čase alebo v poradí, napr. byť pred kon-
kurzom, mať pred svadbou; predložka za 
v spojení s inštrumentálom vyjadruje miesto 
vzadu, na druhej, opačnej strane, napr. čakať 
za bránou, a časovú následnosť: míňa sa 
rok za rokom, za nocou nastal deň. Ako 

vidieť, predložky pred a za v miestnom i ča-
sovom význame tvoria antonymickú dvoji-
cu. Možno potom slovné spojenia Vianoce 
sú pred dverami, Vianoce sú za dverami 
považovať za synonymné?
Pri odpovedi na túto otázku je potrebné 
vysvetliť význam daných spojení. Slovným 
spojením Vianoce sú pred dverami/predo 
dvermi vyjadrujeme, že Vianoce sa blížia. 
Spojenie Vianoce sú za dverami možno 
obrazne chápať tak, že Vianoce už prichá-
dzajú, že čakajú za dverami. Z tohto pohľadu 
možno obe spojenia považovať za synonym-
né. Zároveň však treba povedať, že slovné 
spojenie byť pred dverami/predo dvermi 
vyjadrujúce bezprostrednú blízkosť nejakej 
udalosti, to, že niečo má už-už nastať, má 
v slovenčine frazeologickú platnosť, čiže je 
ustálené. Túto ustálenosť je vhodné dodr-
žiavať aj v slovných spojeniach, ako Vianoce 
sú predo dvermi, kolaudácia je pred dve-
rami, maturitné skúšky boli pred dverami, 
ochladenie je už pred dverami.
  Silvia Duchková
   Jazykovedný ústav Ľ. Štúra SAV

Vianoce sú pred dverami alebo za dverami?

Tlačová rada SR rozhodla, že 
Úrad vlády SR porušil slobodu 
tlače obmedzením prístupu novi-
nárov k informáciám a vyslovuje 

nad jeho postupom vážne znepokojenie.
Denník N a SME spoločne podali v apríli 
sťažnosť na Tlačovú radu SR (ďalej TR SR), 
kde uviedli, že premiér, resp. Úrad vlády SR 
odmietol poskytovať informácie redaktorom 
týchto denníkov. Toto embargo platí už rok. 
TRSR žiadosť preskúmala, požiadala šéfre-
daktorov denníkov o konkretizáciu sťažnosti, 
na aké otázky úrad premiéra neodpovedal 
a následne požiadala o vyjadrenie Tlačový 
a informačný odbor vlády. 
Ako vyplýva z obsahu e-mailov redaktorov 
Denníka N, položené otázky sa týkali vecí, o 
ktorých patrí novinárom právo i povinnosť 
verejnosť informovať, pretože tieto otázky 
sa týkali napr. návštevy Moskvy predsedom 
vlády Slovenskej republiky; zatknutia slo-
venskej občianky v Srbsku; postupu firmy
Euro-Building (al. Euro-Stukonz), ktorá 
údajne neplatí svoje záväzky, čo možno 
prirovnať ku kauze Váhostav; účasti Ruska 
vo vojne na východe Ukrajiny. Obdobne 
vecami legitímneho záujmu novinára boli aj 
otázky redaktorov Denníka SME, pretože 
sa  týkali financovania osláv výročia Sloven-
ského národného povstania, medzinárodnej 
spolupráce Slovenska s Ruskom v oblasti 
licenčnej výroby vojenskej techniky, cyklotró-
nu a širokorozchodnej trate, resp. podozrení 
z korupcie v nemocniciach. Za tejto situácie 
je nepochybné, že neposkytnutie odpovedí 
na tieto otázky obmedzilo slobodný prístup 
novinára k informáciám za účelom ich ďalšie-
ho šírenia verejnosti. 
Bolo však potrebné zaoberať sa otázkou, či 
takýto postup je ospravedlniteľný dôvodmi, 
pre ktoré Úrad vlády Slovenskej republiky 
informácie poskytnúť odmietol.
Úrad vlády Slovenskej republiky svoj postup 
odôvodnil tým, že v minulosti redaktori 
Denníka N (v tom čase pracujúci pre denník 
SME), resp. redakcia Denníka SME uverejnili 
o premiérovi zjavne nepravdivé skutkové 
tvrdenia, napriek tomu odmietli uverejniť 
navrhovanú opravu a veci uviesť na pravú 
mieru. Podľa Úradu vlády SR, keďže títo novi-
nári dlhodobo tendenčne informovali o práci 
kabinetu, nevidí zmysel v ďalšej komunikácii 
s Denníkom N, nekomunikuje ani s Denní-
kom SME a takýto stav je namieste do času, 
kým sa denník SME neospravedlní R. Ficovi za 
preukázateľne nepravdivé informácie o tom, 
že podporil Janukovyčov režim na Ukrajine, 
a že sa vraj v kaštieli v Rusovciach pripravuje 
služobný prezidentský byt. Doslova taká 
bola písomná odpoveď na každú otázku 
z týchto denníkov.
Prístup novinára k informáciám nie je 
neobmedzený a nemožno toto jeho právo 
vykladať tak, že každý štátny orgán je po-
vinný okamžite poskytnúť novinárovi od-
povede na akékoľvek otázky a spôsobom, 
ktorý novinár žiada. Na druhej strane však 
obmedziť toto právo novinára na prístup 
k informáciám nemožno svojvoľne a tobôž 
bez dostatočných dôvodov iba selektívne 
vo vzťahu k niektorému médiu. 

Vláda porušila slobodu tlače
Odmietnutie prístupu k informáciám je úpl-
ne pochopiteľné (a to aj vo vzťahu k noviná-
rovi) v prípadoch, keď je predmetom infor-
mácií niektorý druh tajomstva, či ochrana 
zákonom stanovených záujmov iných osôb, 
národná bezpečnosť, či verejný poriadok, 
alebo mravnosť. V iných prípadoch je však 
potrebné ešte dôslednejšie porovnávať obe 
tieto hodnoty tak, aby sa predišlo na druhej 
strane svojvoľným postupom motivova-
ným vnútornou antipatiou štátnych orgá-
nov a ich predstaviteľov voči konkrétnemu 

novinárovi alebo periodiku. 
V tomto prípade dôvodom neposkytnutia 
informácií malo byť skoršie správanie sa 
novinára, ktorý uverejnil v periodiku infor-
mácie, ktoré boli nepravdivé, či poškodzujúce 
premiéra a periodikum odmietlo uverejniť ich 
opravu. V tomto prípade žiadnou okolnosťou 
nie je spochybnená poctivosť úmyslu noviná-
ra žiadať a využiť na informovanie verejnosti 
informácie od Úradu vlády Slovenskej re-
publiky. Za tejto situácie preto postup Úradu 
vlády Slovenskej republiky, ktorý nadradil iné 
dôvody nad záujem verejnosti prijímať infor-
mácie prostredníctvom médií, neobstojí. 
V Bratislave 10. 12. 2015

V prvej zásuvke pracovného stola mám 
knižku Slovenčina bez chýb. Je to taká roz-
mermi menšia, ale obsahom cenná 400- 
stránková príručka, kde je prvých 80 strán 
venovaných základným veciam z gramatiky 
– z hláskoslovia, z pravopisu, z tvaroslovia, 
zo syntaxe. Potom už nasleduje Slovníček 
správnych a nesprávnych výrazov. 
Samozrejme, mám aj Krátky slovník sloven-
ského jazyka, aj príručky slovenského pra-
vopisu, aj slovníky synonymov, homonymov 
a ďalšie, ale tie ležia trochu ďalej v knižnici. 
Pod rukou mám tú knižku, kde je slovníček 
správnych a nesprávnych výrazov. Ak ná-
hodou niečo presne neviem, aby som si to 
rýchlo pozrela, skontrolovala. 
Je pravda, spomínaná knižka je z konca mi-
nulého storočia, ale väčšina vecí v nej platí 
dodnes. (Niečo je už síce „novopovolené“, ja 
však stále hovorím, píšem nevyhnutnosť, 
nie nutnosť, ja hovorím, čo mi zišlo na um, 
nie čo mi napadlo...)
Minule som počula od známeho, čo len 

Príručky len pre niekoho?
toť nedávno skončil vysokú školu, že aj 
oni v STV majú takú príručku. Zoznam 
nesprávnych a správnych slov, výrazov. 
V duchu som sa veľmi začudovala: Tak v tej 
ich internej príručke im asi chýba, že idú 
niekam, nie niekde, že na Slovensku sa 
nezdraví, ale pozdravuje, že ak už im ne-
zišlo na um, tak prípadne im napadlo, no 
nijako ich nenapadlo (pokiaľ ich nenapadol 
zlodej, nejaké zviera v lese, ap.). Žiaľ, plno 
ďalších prehreškov proti správnej slovenči-
ne, teda v rámci slovenčiny bez chýb by sa 
dalo uviesť. Veľký žiaľ, že napríklad tie vyš-
šie uvedené nesprávne výrazy počúvame 
každú sobotu večer v najsledovanejšom 
čase na Jednotke STV. 
To pre mladých spravodajcov príručku 
majú, pre „ostrieľaných publicistov“ (príp. 
pre hercov) už nie? Alebo tí známi, ostrieľa-
ní majú výsadné právo, že môžu celé roky, 
v tomto prípade už vyše desaťročie, týždeň 
čo týždeň, opakovať tie isté chyby?

Miloslava Necpalová
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Prečo je Ľudovít Štúr 
pre novinárov zaujímavý?
V stredu 11. novembra 2015 sa tradične v 
rámci Týždňa vedy a techniky na Slovensku 
uskutočnila konferencia pri príležitosti 
200. výročia narodenia Ľudovíta Štúra. V 
dopoludňajších hodinách členovia Katedry 
žurnalistiky FiF UK v Bratislave prezento-
vali výsledky svojich niekoľkomesačných 
prieskumov a analýz, aby prispeli do rozma-
nitej mozaiky vplyvu Ľudovíta Štúra na roz-
voj žurnalistiky a slovenskej spoločnosti.
Publicista, redaktor a vydavateľ
Dekan Filozofickej fakulty UK v Bratislave,
profesor Jaroslav Šušol otvoril konferenciu 
úctivými slovami o Ľudovítovi Štúrovi, kto-
rého právom označil za multidimenzionálnu 
osobnosť. Štúr nebol len jazykovedec a 
politik, ale aj významný publicista, redaktor 
a vydavateľ. Na Štúrovu snahu o vydávanie 
periodika Slovenskje národňje novini (SNN) 
upozornila vo svojom prejave garantka ka-
tedry žurnalistiky profesorka Danuša Serafí-
nová. 
Práve SNN sa totiž stali dôležitým prostried-
kom šírenia myšlienok, ktoré chcel Štúr so 
svojimi spolupracovníkmi vštepiť sloven-
skému ľudu. Väčšinu z nich redaktori SNN 
vytýčili v úvodných statiach, ako jednej z 
najpravidelnejších rubrík. Úvodné state sa 
v najväčšej miere sústreďovali na hospo-
dárstvo, no značnú pozornosť venovali aj 
problémom spoločnosti, napr. alkoholizmu, 
či rodinkárstvu.
Bulvár sa nevyhol ani Orlovi tat-
ránskemu
Slovo prevzala vedúca katedry žurnalistiky 
docentka Svetlana Hlavčáková, ktorej prí-
spevok sa venoval novinárskej etike v Orle 
tatránskom. Najviac jej imponovala rubrika 
Rozličnosti, kde bol zaradený bulvár a kurio-
zity, hlavne z Anglicka.  
Svoj príspevok ozvláštnila autentickým 
vyjadrením návštevníkov vyšších kruhov 
z Ruska na tvrdé telá európskych žien, na 
margo, pre nich, doposiaľ nepoznaných 
korzetov. V rámci kompozície prejavov sa 
už vtedy písalo pomocou čelovej štruktúry. 
Základné informácie autori sprostredkovali, 
ale objektivita výrazne absentovala a vo 
veľkej miere si príloha zachovala urážlivý 
postoj, sarkazmus a cynizmus. 
V ďalšom príspevku interného doktoranda 
magister Ján Hargaš účastníkom konferen-
cie priblížil redaktorov SNN. Ľudovít Štúr sa 
zameriaval na už spomínané oddeľovanie 
slova od balastu a nadčasovo požadoval, 
aby si autori podpisovali svoje články. Jeho 
hlavnými pomocníkmi boli Bohuslav Nosák-
-Nezabudov a Peter Kellner-Hostinský, kto-
rých prednášajúci priblížil poslucháčom ich 
detstvom cez štúdium, revolučné roky až 
po smrť. Pôsobili na svojich postoch až do 
skončenia vydávania.

Externý doktorand magister Ľubomír Ba-
janík porovnal osobu Ľudovíta Štúra so 
súčasným povolaním moderátora. Ich spo-
ločným znakom je vnímanie sily písaného a 
hovoreného slova ako pracovného nástroja. 
Výnimočnosťou Ľudovíta Štúra bola jeho 
snaha o vytvorenie slovenčiny ako živého 
jazyka, teda jazyka zrozumiteľného pre všet-
ky vrstvy spoločnosti všetkých krajov našej 
krajiny. Silným faktorom v konaní zmien 
sa stala práve mládež pre jej flexibilitu a
nepredpojatosť voči rodinnému, či nábožen-
skému zázemiu.  
Interný doktorand magister Róbert Šedivý 
sa sústredil na nenovinársku zložku SNN. 
Analyzoval obsah rubriky Ohlas, ktorá, ako 
jedna z mála, nereagovala na politickú si-
tuáciu v Uhorsku, ale ponúkala produkty a 
služby inzerentov. Hoci väčšina z nich pochá-
dzala zo západného, či stredného Slovenska, 
táto rubrika bola dostupná vo všetkých 
regiónoch. Audio nahrávky, v ktorých Alfréd 
Swan načítal texty inzerátov z SNN, poskytli 
nielen autentický zážitok, ale poukázali aj na 
spôsob, akým sa inzercia v tom čase tvorila.
Glosátor života Hurban
Od SNN k samotnej podstate a pôvodu 
Štúrovych myšlienok nás previedol doktor 
Igor Haraj. Vo svojom príspevku sa sústredil 
na zdroje, z ktorých náš národný buditeľ 
čerpal inšpirácie. Vyzdvihol tiež Štúrovu za-
nietenosť pre náboženstvo a svoju vieru, no 
najmä jeho schopnosť kriticky myslieť. Štúr 
si síce osvojoval niektoré myšlienky nemec-
kých filozofov Herdera a Hegla, no nesúhla-
sil so všetkým, čomu verili. 
Po nemeckej filozofii sa k slovu dostal vedúci
Katedry žurnalistiky Filozofickej fakulty Ka-
tolíckej univerzity v Ružomberku, doktor Ju-
raj Považan. Jeho prezentácia Geromettovci 
a ich vzťah k štúrovcom bola venovaná ich 
príspevkom v SNN. Zhrnul život slovenských 
rodákov s talianskymi koreňmi od prisťaho-
vania rodičov na slovenské územie, cez ich 
pôsobenie v cirkvi, SNN, Matici slovenskej, 
ale aj v politike.  
Po historickej prednáške sme si od doktorky 
Evy Bachletovej vypočuli slová o Jozefovi 
Miloslavovi Hurbanovi v rámci jeho Sloven-
ských pohľadov a posolstva, ktoré nám nimi 
zanechal. Jeho tvorivým miestom bola fara 
v Hlbokom. Slovenské pohľady boli plné 
skvelých narážok, priamej kritiky, nabádania 
národa k vyšším cieľom. Na jednej strane v 
jeho textoch cítiť lásku k vlasti a cirkvi, no 
neodpustil si ani zaslúženú kritiku, cynické 
a sarkastické poznámky. Bol to človek s 
túžbou po vyšších ideáloch a vzbudení tejto 

vášne v iných. Hurban bol zároveň vynikajú-
ci glosátor a komentátor života.  
Docentka Mária Follrichová aj v mene svo-
jich kolegov – doktora Jána Haceka a inter-
ného doktoranda magistra Petra Kubínyiho 
– informovala prítomných o riešení úlohy 
KEGA*, ktorej výstupom bude DVD nosič, na 
ktorom bude zaznamenaný text teoretickej 
i praktickej časti, čiže text o klasifikácii žán-
rov v printových médiách, ich dejiny, teória 
i prax a ukážky jednotlivých žánrov pre zra-
kovo znevýhodnených študentov. 
Bonusom budú príspevky referujúcich i 
príspevok docentky Márie Follrichovej pod 
názvom Rusíni v periodikách Slovenskje 
národňje novini, Orol tatránski a Pohladi na 
vedi, umeňja a literatúru (v roku 1852 Pohla-
dy na literatúru, umenie a život).
* Kultúrnej a edukačnej grantovej agentúry 
ministerstva školstva č. 084UK-4/2014 pod 
názvom Novinárske žánre pre zrakovo zne-
výhodnených študentov – teória a prax.

Autori textu: Júlia Brižeková, 
Petra Nogová, 2. ročník Bc.

Foto: Webjournal/Jozef Šovec
Pôvodný text  je dostupný na odkaze: 
http://www.webjournal.sk/clanok/5719/
preco-je-ludovit-stur-pre-novinarov-zau-
jimavy

Perom a objektívom eléva

Webjournal.sk je 
internetový magazín 
študentov Katedry 
žurnalistiky Filozofic-
kej fakulty Univerzity 
Komenského v Brati-
slave. Vydavateľom je 
Univerzita Komenské-
ho. Magazín vznikol 
ešte v roku 2006. 
Pripravujú ho študen-
ti 1. – 3. ročníka bakalárskeho a 1. ročníka 
magisterského štúdia KŽ FiF UK v rámci 
kurzov Mediálny ateliér a Kreatívne štú-
dio – tlač a internet. Webjournal.sk vedie 
odborná asistentka Mgr. Eva Bachletová, 
PhD. Súčasnou šéfeditorkou je Soňa Mar-
tinková.
Webjournal.sk je priestor na publikovanie 
príspevkov študenov, čím vytvára príleži-
tosť pre ich tvorivú realizáciu a reflexiu.
Prispieva k získaniu praktických žurnalis-
tických zručností a skúseností. Podporuje 
študentov vo formovaní novinárskych 
pohľadov, postojov, názorov a podnecuje 
ich k tvorbe a prezentácii aj nenovinár-
skych prejavov – umeleckých fotografií,
poézie či prózy. Viac informácií nájdete 
na internetovej stránke: http://www.
webjournal.sk/
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Poznal problémy novinárov

Pracovitý, zásado-
vý, reagujúci rozu-
mom nie emócia-
mi, bez zvýšeného 
hlasu a bez uráž-
ky, keď neprešiel 
jeho návrh. Takto 
si pamätám od 
začiatku roka 
1990 novinársku 
autoritu Romana 
Kaliského. V apríli 

2012 sa nadobro stiahol do ústrania. Mal 
takmer 90 rokov. 
V svojom živote sa ocitol dosť často v cen-
tre politického a spoločenského diania 
či na križovatkách dejín: vysokoškolské 
štúdium mu znemožnila ukončiť druhá 
svetová vojna, pridal sa k Povstaniu, bol 
poslancom SNR (1945 – 1954), Národného 
zhromaždenia (1945 – 1960) aj spisovate-
ľom a novinárom – reportérom (Odkaz, 
Práca, Ľud, televízia, Kultúrny život, Slo-
venské národné noviny, Literárny týžden-
ník, Republika). Zaujalo ma, že bol prvý 
šéfredaktor Ľudu, orgánu Strany sloven-
skej obrody v rokoch 1948-1953. V období, 
keď som písala diplomovú prácu o tomto 
denníku (1973), v ktorom som sama 23 ro-
kov pôsobila, som sa márne pokúšala, aby 
mi niečo z toho obdobia prezradil. Až môj 
prvý rozhovor s Romanom Kaliským po 
Novembri 1989 mi objasnil niektoré chýba-
júce fakty. Udalosti roku 1968 a následná 
normalizácia spôsobili, že Roman Kaliský 
bol politicky diskriminovaný a v rokoch 
1970 – 1989 nesmel publikovať. A nechcel 
sa teda ani vyjadrovať. Vyučil sa za murára 

a na stavbách pracoval až do Novembra 
1989. 
Roman Kaliský patril medzi 368 syndiká-
tom rehabilitovaných novinárov, niektorí 
z nich – aj on – sa s radosťou pustili opäť 
do novinárčiny. V týchto dňoch si spome-
nula naňho aj bývalá hlásateľka STV Dana 
Herrmannová: „Prvý porevolučný riaditeľ 
televízie, nedávno zosnulý Roman Kaliský, 
nás, ktorí sme museli opustiť televíziu po 
roku 1968, privítal a ponúkol návrat. Na-
pokon, on bol jeden z nás.“
A nielen to, Roman Kaliský sa podieľal 
aj na vzniku Slovenského syndikátu 
novinárov (5. január 1990) a stal veľmi 
aktívnou osobnosťou v tejto organizácii. 
Zakladajúci snem 5. 1. 1990 i následný 1. 
snem 19. 10. 1990 ho zvolil za člena Rady 
SSN a rada do Predstavenstva SSN. A nie-
len žiadna absencia Romana Kaliského 
na zasadnutiach rady a predstavenstva 
je svedectvom, že jeho funkcie neboli 
formálne. Vždy vedel „uťať“ nezmyselnú 
diskusiu a dať všeobecne prijateľný návrh. 
A hoci neskôr nepokračoval vo funkciách 
ani v členstve v SSN (svoju úlohu a povin-
nosť som si splnil, vravieval), naše cesty 
sa opäť stretli. Vo výbore Sekcie žurnalis-
tiky a novinárskej fotografie Literárneho
fondu. Opäť som sa presvedčila, že jeho 
rozumné návrhy boli akceptovateľné v ce-
lom spektre novinárov, ktorí boli v tomto 
výbore zastúpení.
Roman Kaliský nás opustil 8. novembra 
2015, necelé dva mesiace po 93. narode-
ninách. Dátum jeho narodenia si presne 
pamätám: 23. september 1922, deň pred-
tým sa narodila totiž moja mama...

Klára Grosmannová

Bol v centre politického diania, 
trpel, ale nezúfal

Za Romanom Kaliským

Poznali sme ho ako sympatic-
kého a láskavého človeka s 
darom nadhľadu a zmyslu pre 
humor. Mal za sebou obdivu-
hodnú športovú kariéru skve-
lého basketbalistu. A zároveň 
to bol človek, ktorý žil a pô-
sobil v médiách. Zasvätil im 
život, bojoval za ich prežitie, 
rozvoj a slobodu.
Boli sme radi, že sa stal členom Tlačovej 
rady SR, ktorá ho v júli 2015 zvolila aj za 
predsedu. Hneď na prvých zasadnutiach 
presvedčil o tom, že jednoducho vie 
a pozná manažérske zákulisie novinár-
skej tvorby, ale i konkrétne starosti sa-
motných tvorcov – novinárov. Pri riešení 
podnetov na porušenie novinárskej etiky 

hľadal a našiel podstatné, nedal 
sa zavádzať skresľujúcimi argu-
mentmi, výhovorkami.
Vedeli sme, že prekonal ťažkú 
chorobu – mozgovú porážku 
a zároveň zápasí dlhodobo 
s inou zákernou chorobou. Ob-
divovali sme jeho húževnatosť 
v súboji s nepriazňou osudu, 
ktorý sa zahryzol do jeho zdra-

via. Každé malé zlepšenie jeho zdravot-
ného stavu nás potešilo spolu s ním. 
Verili sme, tak ako on, že prekoná úska-
lia, ktoré mu choroba nakládla na jeho 
ceste. Žiaľ, osud pošliapal našu vieru. 
Michal Arpáš nás navždy opustil  
8. novembra 2015.

(trsr)
  

Za Michalom Arpášom

„Papier žije a prežije,“ 
zasmial sa Jan Mar-
berg, šéfredaktor 
ťažiskového ne-
meckého vojenské-
ho časopisu Y. (Y 
punkt, čiže bod Y), 

ktorý vychádza me-
sačne a na 100 stranách 

mapuje život Bundeswehru. Pritom vie, že 
videosekcia vydavateľského servisu Bun-
deswehru ročne pripravuje už vyše 400 
krátkych videí hlavne na YouTube a ich 
počet má narastať. Práve debata o vzťahu 
a súčinnosti papierových a nových médií 
bola jednou z ťažiskových tém jesenného 
36. kongresu Európskej asociácie vojen-
skej tlače (EMPA) v Berlíne. Asociácia 
združuje najmä novinárov pôsobiacich 
v rezortoch obrany a tých slovenských 
zastupoval Pavol Vitko z redakcie OBRA-
NA. Pol stovky žurnalistov zo šestnástich 
európskych krajín debatovali o tom, že ak 
krátke šoty na YouTube, príspevky na Fa-
cebooku alebo fotografie na Instagrame
prinášajú zo života vojakov síce populár-
ne a zaujímavé, no z kontextu často dosť 
vytrhnuté informácie či mikropríbehy, 
tlačové médiá rozširujú poznanie najmä 
ako súčasť celkových rozhodnutí, zmien, 
ambícií a stratégií.

(red)

Kongres vojenských 
novinárov

Medzinárodný filmový festival Jeden svet
tradične prezentuje aj kvalitné dokumen-
ty zo zákulisia médií a ich tvorcov. Na no-
vembrovom 16. ročníku to bol napríklad 
film Karikaturisti – pešiaci demokracie,
v ktorom sa slávny francúzsky karikatu-
rista Plantu vydal za svojimi kolegami 
aj do Moskvy, Jeruzalema či New Yorku. 
Výborný a do istej miery časozberný bol 
film Redakcia. Monitoruje každodennú
prácu dánskeho bulvárneho denníka 
Ekstra Bladet, ako aj to, ako sa redakcia 
s vyše storočnou tradíciou vyrovnáva s tr-
valým poklesom nákladu. Typický je jeden 
z výrokov jeho šéfredaktora: „Keby niekto 
vymyslel ako zariadiť, aby tlačené noviny 
čítalo viac ľudí, mohli by sme jeho nápad 
okopírovať. Nikto ale nič nevymyslel.“ 
Súčasťou festivalu bola aj diskusia pod 
názvom: Hodnoty a vízie majiteľov médií 
– mediálny trh rok po zásadných vlastníc-
kych zmenách. Išlo o slovenský mediálny 
trh a diskutovali Lukáš Fila, Peter Mertus, 
Vladimír Mužík, Pavlína Kvapilová či Alexej 
Fulmek. Možno dodať, že po Bratislave 
festival bude putovať po približne štyroch 
desiatkach slovenských miest až do mája.

(pv)

Jeden svet 
a novinári
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Keď sa ako novinár obzriem späť, aby som 
si v hlave premietol rok 2015, zmrazí ma. 
Mnohí moji zahraniční kolegovia, reportéri, 
fotografi či karikaturisti, boli už od januára
terčom útokov. Najskôr teroristi ublížili duši 
francúzskej slobody prejavu – karikatúre.  
V redakcii satirického magazínu Charlie 
Hebdo zomreli pri masakre ľudia, ktorých 
jedinou zbraňou v boji proti nespravodlivosti 
vo svete boli ceruzky. Politici po krvavom 
kúpeli vraveli, že slobodu prejavu nemožno 
zahubiť. No, čo taká autocenzúra? Viacerí 
analytici totiž upozornili na to, že žurna-
listike ublíži, ak budú novinári opatrnejší. 
Cestujem v čase ďalej, mnohé tragédie radšej 
míňam. 
Pôvodne francúzska, neskôr medzinárodná 
nezisková organizácia Reportéri bez hraníc 
zverejnila ešte vo februári rebríček indexu 
slobody tlače na svete. Slovensko má vraj 
14. najslobodnejšiu tlač. Česi sú o jednu 
priečku lepší. Prvej desiatke kraľujú škan-
dinávske krajiny. Naopak, Turkménsko s 
Eritreou či KĽDR skončili najhoršie. Niektorí 
kritici zvyknú zvýrazňovať fakt, že vlády jed-
notlivých krajín sa k tomuto indexu takmer 
vôbec nevyjadrujú. Oveľa ostrejšie však bodá 
iná štatistika. Podľa organizácie Reportéri 
bez hraníc od januára do decembra roku 
2015 zomrelo pri výkone povolania najmenej 
78 novinárov, iných mediálnych pracovníkov 
či blogerov. Desiatky, možno stovky ďalších 
sú za mrežami. Čo k tomu dodať?
Tak ako veľakrát v minulosti i teraz je nevy-
hnutné pravdivo a objektívne informovať 
o tom, keď sa niekto snaží zatieniť otázku 
dodržiavania ľudských práv. Nezisková 
mimovládna organizácia Amnesty Interna-
tional opakovane vyzýva svetových lídrov, 
aby neuprednostňovali biznis či politiku 
pred dodržiavaním ľudských práv. A aby ne-
zatvárali oči pred problémami so slobodou 
tlače ani v tých krajinách, ktoré považujú za 
spojenecké. 
Závan dobra na záver. V roku 2015 získal 
Sacharovovu cenu za slobodu myslenia 
väznený saudskoarabský bloger Raíf Badáví. 
Nobelovu cenu za literatúru zase získala 
bieloruská spisovateľka a investigatívna 
novinárka Sviatlana Aľaksandravna Aleksije-
vičová. Obaja pritom na vlastnej koží pocítili, 
ako bolí nesloboda. A povedali o tom svetu.

Matúš Dávid

Magazín Playboy 
končí s nahotou

foto twitter.com/Playboy

Americký časopis pre mužov Playboy 
sa rozhodol, že od jari 2016 skončí so 
snímkami nahých žien. Slávny magazín 
v tlačenej verzii síce bude ukazovať ženy 
v provokatívnych pózach, ale nie úplne 
nahé. Hugh Hefner, 89-ročný zakladateľ 
pánskeho časopisu, zmeny schválil a pri-
znal, že sa vytratila schopnosť magazínu 
provokovať. Poklesol aj počet čitateľov. V 
rámci internetovej verzie zakázali nahotu 
ešte v auguste 2015. Počet návštevníkov 
webu vtedy prudko stúpol. 

(čtk; rtvs - md) 

Saudskoarabský 
aktivista, ochranca 
ľudských práv a blo-
ger Raíf Badáví získal 
Sacharovovu cenu 
za slobodu myslenia. 
Udeľuje ju Európsky 
parlament. Raíf Ba-
dáví je však vo vä-
zení. Ešte v roku 2012 
ho odsúdili za údajnú 
urážku islamu. Dostal desať rokov väzenia, 
tisíc rán bičom a finančnú pokutu. Viacerí
zahraniční politici, diplomati či aktivisti 
vyzvali na jeho prepustenie. 

(čtk, md) 

Úspech v súťaži zožal fotograf Robert Tap-
pert. Získal najvyššie ocenenie Grand Prix 
a tiež po jednej z troch cien v kategóriách 
reportáž a portrét. Cenu za celoživotné 
dielo získal fotograf Peter Procházka. Za 
reportáž získal prvé miesto Juraj Mravec 
so sériou Na východe nič nové. Kategórie 
aktualita a príroda víťaza ani druhé miesto 
nemali. Do súťaže sa tento rok prihlásilo 
191 autorov. O viac ako 1 369 fotografiách
rozhodovali dve poroty. Počet zahranič-
ných fotografov sa oproti minulému roku 
zdvojnásobil. 

(medialne.etrend.sk - md)

V nedeľu 15. novembra 2015 vyšlo mimo-
riadne vydanie Denníka SME k teroristic-
kým útokom v Paríži. Špeciál zhrnul najdô-
ležitejšie informácie o krvavých atentátoch 
z piatka 13. novembra 2015. Denník SME 
pritom vychádza šesťkrát do týždňa. V 
stredu 28. októbra 2015 zase denník zaujal 
titulnou stranou v štúrovčine. Bolo to pri 
príležitosti 200. výročia narodenia Ľudovíta 
Štúra. Texty redaktori prepísali do archaic-
kého jazyka bez ypsilonov či dvojhlások. 

(medialne.etrend.sk -  md) 

Sociálne siete, internet, 
televízie i tlač už niekoľko 
hodín po teroristických 
útokoch v Paríži zaplavila 
kresba, ako symbol so-
lidarity s Parížom. Ide o 
jednoduchú kresbu, ktorá 
vznikla spojením pacifistic-
kého, mierového symbolu 
s jednoduchým zobraze-
ním Eiffelovej veže. Autor
kresby, francúzsky grafik Jean Jullien, žije v
Londýne. O útokoch sa dozvedel z rozhla-
su a krátko po tom urobil náčrtok. Dielo 
sa začalo rýchlo šíriť internetom, zdieľali 
ho státisíce ľudí. Nový symbol sa neskôr 
objavil aj na titulných stranách novín a 
časopisov. 

(čtk; rtvs - md) 

Český vydavateľský dom EMPRESA MEDIA 
prichádza na Slovensko s dvoma titulmi, kto-
ré boli doteraz dostupné v českom jazyku. 
Oba časopisy, Interview aj Exkluziv, budú 
vychádzať v slovenčine. Magazín Interview 
chce predstavovať inšpiratívnych ľudí z ob-
lasti kultúry, vedy, umenia, politiky či biznisu. 
Spoločenský dvojtýždenník Exkluziv je zase 
skôr celebritným bulvárom, no venuje sa aj 
témam z oblasti módy, kozmetiky, kultúry, 
zdravého životného štýlu a gastronómie. 

(omediach.com - md)

Desiaty ročník českej 
ankety Křišťálová lupa 
— Cena českého Interne-
tu priniesol úspech inter-
netovej televízii DVTV. 
Stala sa projektom roka, 
získala cenu popularity a 
jej moderátora Martina 
Veselovského vyhlásili za 
osobnosť roka. V kategó-
rii Spravodajstvo zvíťazil web iDnes.cz. Anke-
tu Křišťálová lupa od roku 2006 organizujú 
server Lupa.cz a jeho majiteľ Internet Info. 
Cieľom je hľadať najzaujímavejšie projekty na 
českom webe.

 (kristalova.lupa.cz - md) 

Sacharovovu cenu 
získal uväznený bloger

foto  https://cs.wikipe-
dia.org

Interview a Exkluziv 
na slovenskom trhu

Víťazi 4. ročníka súťaže 
Slovak Press Photo

Denník SME mimoriadne 

zdroj foto: dennik.sme.sk

Teror a diktát ničia 
slobodu prejavu

Českí novinári uspeli 
v ankete Křišťálová Lupa 2015

Kreslená Eiffelova veža ako
symbol solidarity s Parížom

zdroj foto: te-
legraph.co.uk; 
@jean_julien

zdroj foto: twitter.
com/dvtvcz

Poznámka
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Uzávierka čísla bola 8. decembra 2015

Blahoželáme jubilantom Opustili naše rady

Prispeli na Sociálny fond SSN

Január
 2.  1. 1966 – Beáta Arvayová, RTVS, 
    Košice
   3. 1. 1956 –  Gabriela Rerková, voľná 
           novinárka, Levoča
   4.  1. 1951  – Jana Millerová, Bratislava
 4. 1. 1966 –  Miroslav Vanek, voľný 
    novinár, Bratislava
   4.  1. 1956 –  Luboš Fussek, publicista, 
    Bratislava
   5.  1. 1966 –  Veronika Matisová, 
    publicistka, Bratislava
 11.  1. 1936 –  Lýdia Slabá, Bratislava
 13.  1. 1961  –  Renata Rehorovská, voľná 
    novinárka, Bratislava
 19.  1. 1946 –  Jozef Ivan, Banská Bystrica
 18.  1. 1961  – Alena Borszéková, voľná 
    novinárka, Partizánske
 20.  1. 1946 – Mária Šišuláková, Bratislava
 22.  1. 1931  – Ľudovít Dlhý, Bratislava
 22.  1. 1951  –  Michaela Conzárová, 
    Bratislava
 23.  1. 1961  –  Andrej Belovežčík, 
    publicista, Stropkov
 25.  1. 1951  – Jozef Ševec, Bratislava
 26.  1. 1946 – Ladislav Khandl, Bratislava
 26.  1. 1951  – Ján Greš, Nitra
 28.  1. 1931  – Jozefína Martínková, 
    Bratislava
 28.  1. 1946 –  Peter Hledík, Trenčianske 
    Teplice
 28.  1. 1956 –  Vladimír Holub, voľný 
    novinár, Banská Bystrica
 29.  1. 1961  – Alena Čierna, publicistka, 
    Bratislava
Február
   2.  2. 1956 – Peter Lieskovan, Trenčín
   2.  2. 1941  –  Beata Felová, Bratislava
   6.  2. 1941  – Ján Jančovič, Nitra
   6.  2. 1926 – Augustín Major, Bratislava
   8.  2. 1961  – Milan Debnár, Trend,  
    Bratislava
 11.  2. 1951  – Mária Sternová, Nové 
    Zámky
 12.  2. 1941 – Peter Paulíny, Bratislava
 17.  2. 1941 –  Gabriela Grmolcová, 
    Strážske
 20.  2. 1936 – Mikuláš Mušinka, Prešov
 24.  2. 1951  – Peter Mauer, voľný novinár, 
    Bratislava
 28.  2. 1956 –  Anna Nagyová, voľná 
    novinárka, Prešov
 29.  2. 1956 – Borivoj Medelský, voľný 
    novinár, Bratislava
Marec
   4.  3. 1961 – Ľudovít Vaniher, voľný 
    novinár, Bratislava
 13.  3. 1966 –  Zuzana Bobríková, voľná 
    novinárka, Košice
 16.  3. 1956 –  Štefan Rajtár, RTVS, 
    Bratislava

 17.  3. 1956 –  Ján Bábik, publicista, 
    Bratislava
 19.  3. 1941 –  Ladislav Pákozdy, Bratislava
 20.  3. 1941 –  Marta Eržinová, Trenčín
 20.  3. 1966 –  Milan Čuba, publicista, 
    Stará Ľubovňa
 23.  3. 1966 – Katarína Jantáková, Rebrík, 
    Bratislava

Iveta Schäfferová     5 €
Jana Meesová                            10 €

  8. 11. 2015 – Katarína Lörinczová (84 r.)
21. 11. 2015  – Barbora Kožíková (39 r.)

Predstavenstvo SSN na 19. zasadnutí (5. 11. 2015) schválilo výšku členského príspevku 
na kalendárny rok 2016.
• činní novinári                      25 €
• mimoriadni členovia                     40 €
•  seniori, členovia na materskej alebo rodičovskej dovolenke, študenti žurnalistiky 
a masmediálnych štúdií (denného štúdia) a interní doktorandi, nezamestnaní 
– najmenej 6 mesiacov (na základe potvrdenia z úradu práce)                                     10 €
Členské, ktoré uvádzame, je tzv. minimálne. Kto chce, môže – tak ako doteraz –uhradiť 
vyššiu sumu – v prospech Sociálneho fondu SSN. Všetky finančné dary budú využité
len na tento účel.
Novinári registrovaní v Bratislave môžu platiť od 14. decembra 2015 osobne denne 
od  8.30 – do 12. 00 a od 13.00 – 16.00 v Kancelárii SSN v Bratislave alebo poštovou 
poukážkou na adresu SSN (Slovenský syndikát novinárov, Župné nám. 7, 815 68 Bra-
tislava, s poznámkou pre adresáta – členské 2016), prostredníctvom bankovej platby 
(platbu žiadame avizovať) – číslo účtu SSN: SK18 3100 0000 0040 4000 1161, 
BIC (SWIFT) LUBASKBX,  variabilný symbol 664. V prípade, že požadujete známku 
na rok 2016 poslať poštou na Slovensku (mimo Slovenska budeme osobitne riešiť) , 
žiadame vás, aby ste výšku členského zvýšili o 0,45 € (poplatok za poštovné).
Členovia registrovaní v regionálnych organizáciách môžu platiť takisto osobne, poš-
tou alebo bankou, resp. podľa dispozícií regionálnych organizácií.  

(jk)

Členský príspevok SSN v roku 2016  

Výbor Sekcie pre žurnalistiku a novinársku 
fotografiu Literárneho fondu poskytol
v tomto kalendárnom roku sumu 98 740 € 
novinárom na tvorivú činnosť a v sociál-
nej sfére. O Výročné ceny za novinársku 
tvorbu v roku 2014 súťažilo 118 novinárov 
s 246 príspevkami, z toho porota udelila 5 
cien a 23 prémií. Sekcia sa finančne a čin-
nosťou v novinárskych porotách podieľala 
na 20. ročníku súťaže novinárov výcho-
doslovenského regiónu (ceny získalo 
29 žurnalistov), v tvorivej súťaži Štúrovo 
pero 2015 bolo udelených 8 cien a v tvo-
rivej súťaži Prehliadka lokálnych TV 
staníc Slovenska boli udelené 2 ceny a 2 
prémie. Ďalšie desiatky novinárov získali 
tvorivé štipendiá, tvorivé pobyty, prípad-
ne príspevky na besedy a prednášky.
Snaha podporovať predovšetkým tvorivú 
novinársku činnosť vo všetkých siedmich 
sekciách LF trochu pribrzdila príspevky 
v sociálnej oblasti. Rada Literárneho fon-
du totiž schválila smernicu, podľa ktorej 

Podpory: takmer 100-tisíc eur
by podpora v sociálnej oblasti nemala 
prekročiť 15 % ročného rozpočtu každej 
sekcie. Zrušila aj príspevok v prípade 
úmrtia novinára (tzv. pohrebné), ktorý 
poskytoval jeho rodinným príslušníkom. 
Novinári dostávali však naďalej jedno-
razové sociálne podpory, mesačné 
sociálne podpory na doplnenie nízke-
ho dôchodku, príspevky na liečenie, 
ale aj odmeny pri životných jubileách. 
Sekcia pre žurnalistiku a novinársku 
fotografiu LF tým výrazne pomohla aj
desiatkam členov SSN.
Výbor Sekcie pre žurnalistiku a novi-
nársku fotografiu LF (má 9 členov, SSN
v ňom zastupujú predsedníčka B. Le-
tovancová, K. Čižmáriková, K. Javorská 
a K. Grosmannová) zasadal v roku 2015 
10-krát a prerokoval 527 žiadostí a ná-
vrhov. 

K. Grosmannová
podpredsedníčka výboru Sekcie pre žur-

nalistiku a novinársku fotografiu LF


